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در اجاره دولت

نیلی دکتر  دوباره  به کارگیری 
پاسخ دانشگاه صنعتی شریف به سازندگی
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سعید خوش بین
خبرنگار  سازندگی

یاد

دکتر مسعود نیلی، اقتصاددان تکنوکرات توسط هیات امنای دانشگاه صنعتی شریف بازنشسته شد

محمد مخبر، حسین امیر عبداللهیان ، عیسی زارع پور و محمدعلی زلفی گل

چهار عضو دولت هستند که در هیات امنای این دانشگاه حضور دارند

نعمت بدرقه 
دانومدافعروزنامهنگاران

نعمتاحمدی،حقوق

روزگذشتهبهخاکسپردهشد

سازندگی: روز گذشته دوستداران و شاگردان و خانواده 

نعمت احمــدی، او را در امام زاده صالح تجریش بدرقه 

کردند تا در آخرین سفر خود، راهی دیار آخرت شود. 

شاید غم انگیزترین خبر دو سه روز اخیر به خصوص 

در تعطیلات آخر هفته، آن بود که نعمت احمدی، وکیل 

دادگســتری و مدافع روزنامه نگاران و فعالان سیاســی 
نقاب در خاک فرو برد. 

نعمــت احمــدی، نامــش از دوران اصلاحات با 

روزنامه نــگاران در بند و سیاســتمدارانی کــه پرونده 

دادگاهی داشــتند، گره خورد. وکیلــی که اولین قدم ها 

را برای پذیرش رایگان پرونده های پردردســر سیاســی 

برعهده گرفت و تلاش کرد با فرهنگ سازی، این مسیر 
پرسنگلاخ را هموار کند.

ســیدمحمد خاتمی، رئیس جمهور پیشین ایران نیز 

به مناســبت درگذشــت نعمت احمــدی، حقوقدان و 

اســتاد دانشگاه پیام تسلیتی صادر کرد. در متن این پیام 

آمده اســت: »درگذشت حقوقدان عدالت خواه و وکیل 

توانا جناب آقای نعمت احمدی موجب تاســف فراوان 

شد، من این مصیبت را به حقوقدانان گرانقدر و جامعه 

وکیلان و به همه بستگان عزادار جناب احمدی تسلیت 

می گویم و از خداوند منان برای آن فقید سعید، آمرزش 

و رحمت الهی و برای بازمانــدگان معزز صبر و اجر و 
سلامتی مسألت می کنم«.

نعمت احمدی دارای فوق  لیسانس حقوق و دکتری 

تاریخ بود که در 68 سالگی درگذشت. او شاگرد بزرگانی 

باستانی پاریزی، عبدالحسین زرین کوب، عباس  چون 

زریاب خویی، احسان اشراقی، عبدالحسین نوایی، رضا 

شعبانی، احسان اشراقی و... بود.

نعمت احمدی در شهرستان زرند از توابع کرمان در 

خانواده ای کشاورز به دنیا آمد. با گذراندن دوره ابتدایی 

در شــهر زرند برای ادامه تحصیــل به کرمان رفت و در 

سال ۱۳۴۷ از دبیرستان شهاب کرمان دیپلم گرفت. در 

ســال ۱۳۵۰ وارد دانشکده حقوق دانشگاه تهران شد و 

در سال ۱۳۵۵ مدرک فوق لیسانس رشته حقوق گرفت 

و از ســال ۱۳۵6 کارآموزی خود را در تهران آغاز کرد. 

بعد از انقلاب دوباره تحصیل در مقطع فوق لیسانس اما 

در رشته تاریخ را در دانشــگاه آزاد آغاز کرد و در همین 

رشته نیز در سال ۱۳۷۲ دکتری گرفت. 

ســپس در رشــته تخصصی تاریخ همچنین دروس 

تلفیقی دو رشــته تاریخ و حقوق در دانشگاه امام جعفر 

صادق و دانشــگاه آزاد به تدریس پرداخت و از ســال 

۱۳8۳ رســماً وارد گروه تاریخ دانشگاه آزاد اسلامی و 

عضو هیات علمی این دانشگاه شد. 

او در کنار تدریس و وکالت، ســال ها با نشریات و 

رسانه های مختلف همکاری داشت و مطالب بسیاری 

در نقد رویدادهای اجتماعی یا سیاسی می نوشت و آنها 

را از منظر حقوق یا تاریخ بررسی می کرد. 

در ســال ۱۳۷۷ با آغاز بهار مطبوعــات، نام او نیز 

مطرح شــد. به خصوص آنکه پرونــده روزنامه نگارانی 

همچون ماشاالله شمس الواعظین و ابراهیم نبوی که از 

جمله روزنامه نگاران پرمخاطب بودند را برعهده گرفت. 

همزمان با نــام او، چهره اش نیز فراتر از یک حقوقدان 

شناخته شد و از آن پس او جزو اولین وکلایی بود که در 

کنار مرحوم دکتر بهمن کشاورز، مرحوم دکتر غلامعلی 

ریاحی، دکتر صالح نیکبخت و دکتر امیر حسین آبادی 

وکالت روزنامه نگاران و اصلاح طلبان را برعهده گرفت.

در بیــن وکلای ذکر شــده شــاید نعمــت احمدی 

بیشترین اخت و رابطه را با مطبوعات داشت و نسبت او 

با مطبوعات از وکالت و حتی نوشتن مطالب عبور کرده 

بود و به رفاقت با اهالی مطبوعات آمیخته شده بود. 
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سیاه هکرهای 
دربارههکوبسایتوزارتعلوم

7
جامعه

روزنامه ی صبح ایران

اعتراضی استعفای 

یداناازفرهنگستانعلوم
کنارهگیریرضافرج

4
کلمه

در منگنه سنت و مدرنیته
دربارهایدههایبنسلمان

3
افق

بــا مخالفت هیات امنای دانشــگاه شــریف، مســعود نیلی که 

بنیان گذار دانشــکده مدیریت و اقتصاد این دانشــگاه اســت به 

حلقه اســاتید بازنشسته پیوســت. موعد بازنشستگی دکتر نیلی 

اواخر ماه دی  ســال گذشته بود، دانشــگاه از هیات امنا خواست 

تدریس این اقتصاددانان سرشناس تمدید شــود، اما انگار با این 

درخواســت موافقت نشده اســت. هیات امنای دانشگاه شریف 

که از ۱۱ عضو تشــکیل شده، دســت کم ۷ چهره همسو با دولت 

سیزدهم دارد که ۵ نفرشــان در دولت حضور دارند. در این جمع 

علاوه بر محمد مخبر دزفولی که معاون اول رئیس جمهوری است، 

حســین امیرعبداللهیان، محمدعلی زلفی گل و عیســی زارع پور 

وزرای خارجــه، علوم و ارتباطات عضویت دارند. علاوه بر اینها، 

محمد ســلیمانی و علیرضا علی احمدی نیــز عضو هیات امنای 

دانشــگاه شریف هســتند. علاوه بر این افراد، از طیف میانه روها 

نیز محمدرضا عارف، سعید ســهراب پور و علی اکبر صالحی نیز 

در هیات امنای دانشــگاه شــریف عضویت دارند کــه قاعدتاً در 

چنین مواقعی کاری از دستشان برنمی آید. به این ترتیب، جریانی 

که با قدرت تمام در حال پاک ســازی دانشگاه ها از حضور اساتید 

مستقل است، این بار روی نام مسعود نیلی خط کشیده که یکی از 

سرشناس ترین اقتصاددانان ایران است.
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یادداشت روز

گفت وگوی سازندگی با هادی حجازی فر به بهانه پخش سریال عاشورا

 تلاش کردم سریال عاشورا مغلوب شعارهای جاری نشود 
 من نمی توانم علیه تصویر ذهنی مردم از جنگ، عصیان کنم  حمید باکری مظلوم بود، او را مجبور 

می کنند توبه نامه بنویسد  مهدی باکری مخلص تر از آن چیزی بود که نشانش دادم 
 به پسر حمید باکری گفتم: نه تاریخ را جعل می کنم و نه باج می دهم

مظلوم ارتش 
جنگ و دفاع مقدس به روایتی دیگر

آنچه که در ارزیابی به جنگ تحمیلی کمتر مورد اشــاره قرار 
گرفته، نقش اتحاد جماهیر شــوروی و عوامل آن کشــور در 

برنامه ریزی و نقش آفرینی در جنگ تحمیلی است. 
ســران اتحاد جماهیر شــوروی که قبل از انقلاب 1917 
به دنبال دسترســی به آب های آزاد بودند، سیاســت نفوذ در 
ارتش های کشــورهای همســایه را در پیــش گرفتند و در 
ایران توانســتند با تبلیغات گســترده حزب توده، عده ای 
از پاک ترین نظامیان وطن پرســت را جذب کنند، ولی 
بعد از کودتای 28 مرداد، سازمان افسران حزب بوده، 
توسط ضداطلاعات ارتش به کمک آمریکا و انگلیس 
کشف شــد و اغلب افسران این سازمان اعدام شدند. 
با این حال، بخشــی از عوامل نفــوذی اتحاد جماهیر 
شــوروی همچنان در ارتش حضور داشــتند و در رژیم 
گذشته هم  دســت به اقداماتی زدند که زود کشف شد. به 
عنوان نمونه سرلشگر مقربی که رئیس ضداطلاعات ارتش و 
از نفوذی های حزب توده و عوامل اتحاد جماهیر شوروی بود 

که دستگیر و به اعدام محکوم شد. 
با شــروع اعتراضات مردمی به رهبــری امام خمینی در 
ســال 56 نیروهای متدین و انقلابی در داخل ارتش هم فعال 
شدند. اغلب نیروهای مذهبی ارتش وابسته به انجمن حجتیه 
بودند که موضع شدید ضد مارکسیستی داشت. امثال شهید 
صیادشیرازی، شهید مقربی، شــهید کلاهدوز و ده ها افسر 
شایســته دیگر از تربیت شــده های انجمن حجتیه بودند که 
در دوران انقلاب به انقلاب پیوســتند و بخشــی از نیروهای 
انقلابی داخل ارتش هم وابســته به جریان های چپ و تفکر 
دکتر شریعتی بودند. البته ســازمان های اطلاعاتی آمریکا از 
نفوذ گسترده در جریان چپ انقلابی برخوردار بودند که نمونه 
بارز آن سرهنگ معزی، خلبان مخصوص شاه بود که از قبل 
از انقلاب با ســازمان مجاهدین خلق مرتبط بود و در نهایت 
مسعود رجوی و بنی صدر با هواپیمای سوخت رسان به خلبانی 

سرهنگ معزی فرار کردند.
 جریان چپ قبل از انقلاب، تفکر مبارزه مســلحانه علیه 
ارتش را مطرح کرد که با مخالفت شــدید امام خمینی مواجه 
شــد و امام از اول تلاش در جذب ارتش و توصیه به پیوستن 

ارتش به مردم داشتند.
 نیروهای انقلابــی درون ارتش با پیــروی از امام تلاش 
کردنــد، ارتش را بــا مردم پیوند دهند و حضــور افراد نیروی 
هوایــی در اجتماعــات مردمی ســال 57 چشــمگیر بود و 
در نهایــت، بیعــت همافران در 19 بهمن ســال 57 منجر به 
فروپاشی انسجام ارتش در مقابل مردم و پیروزی انقلاب شد. 
از اولین روزهای بعد از پیــروزی انقلاب از طرف گروه های 
چپ و وابســته به اتحاد جماهیر شوروی و عضو حزب توده 
بحث ضدمردمی بودن ارتش و ضرورت انحلال ارتش مطرح 
شــد که با مقاومت نیروهای متدیــن داخل ارتش و حمایت 
امثال شهید چمران و شــخص امام خمینی موضوع انحلال 
ارتش منتفی شــد، اتحاد جماهیر شــوروی نیز که در کشور 
همسایه افغانستان توانسته بود با نفوذ در ارتش و انجام کودتا، 
محمدظاهر شــاه را برکنار و عوامل خود را در رأس حکومت 
قرار دهد. به دنبال اجرای همین نقشه برای ایران بود و صدام 
حسین را نامزد انجام این ماموریت  کرد. حکومت بعث عراق 
که قرارداد 1975 الجزایر را که در زمان اوج قدرت ارتش شاه 
منعقد شده بود، تحمیلی می دانست و شخص صدام حسین 
که با جاه طلبی خود می خواســت جای عبدالناصر در جامعه 
عربی را بگیرد، بهترین مهره بــرای انجام این ماموریت بود. 
ولی انجام چنین ماموریتی نیاز به مقدماتی داشت. ارتش ایران 
در روزهــای منتهی به پیروزی انقلاب از تــوان رزمی بالایی 

برخوردار بود. 
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گلاویژ نادری
دبیر گروه 

سینما و تلویزیون

مجمع می رود مصوبه کنکور به 
اصرار نمایندگان مجلس بر مصوبه خود

7
کوچه

توسعه؟ تخیلی  برنامه 
رویارویی منتقدان با برنامه هفتم توسعه

2
پارلمان

عاملان بحران دریاچه ارومیه
گفت وگو با عضو سابق ستاد احیای دریاچه

6
جوان

ســریال »عاشورا« بدون شــک یکی از 
بهترین آثار تصویری درباره دفاع مقدس 
اســت. هادی حجازی فر که بیشتر او را 
یگر می شناســند، تصویری  به عنوان باز
به شدت واقعی و درســت از جنگ را در 
این ســریال ارائه داده است. او به توصیه 
پدرش به سراغ ساخت مجموعه ای درباره 
مهــدی و حمید باکری مــی رود و روایت 
دقیقی را از زندگی، حضور آنها در جنگ 
و شهادت شــان به تصویر می کشــد که 

ماحصل هفت، هشت ماه تحقیق 
و پژوهش و البته خاطرات و 

تجربیات کودکی خودش 
از جنگ است.
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2
بازتاب

سید محمود علیزاده طباطبایی
عضو شورای مرکزی

حزب کارگزاران سازندگی ایران



سال ششم   شماره 021526
بررسی رویدادهای سیاسی ایرانپنج شنبه 6 مهر  1402 میهن

گروه سیاســی: لایحه برنامه هفتم توســعه روز گذشته بدون 
حضــور 9۰ نماینده مجلس مورد بررســی قرار گرفت؛ اگرچه 
تعــدادی از نمایندگان بــه همراه رئیس مجلــس در اجلاس 
بریکس در آفریقای جنوبی شــرکت کرده انــد، اما غیبت این 
تعداد از نماینده، آن هم در پنجمین جلسه بررسی برنامه هفتم 
توسعه عجیب به نظر می رسد. اما برنامه هفتم توسعه، به گونه ای 
تدوین شده که سروصدای موافقان دولت را نیز درآورده و از تیغ 
نقد برخی از این موافقان نیز در امان نمانده است. اما استدلال 
برخی از نمایندگان منتقد دولت، کارشناسان و تحلیلگران که 
با هشــدار جدی درباره کیفیت پایین سند برنامه هفتم توسعه 
معتقدند که، این ســند هیچ حرفی درباره صنعت ســاخت، 
محیط زیســت، بحران ها و نگرانی های مردم، خام فروشی و 
آشفتگی ها و ... ندارد، می تواند عبرت آموز باشد و شاید راهی 
برای تجدیدنظرطلبی از سوی تدوین گران آن ایجاد شود. دولت 
درحالی در تدوین این برنامه ناپختگی و دست پاچگی به خرج 

داده که ســه برنامه قبلی توسعه شکست خورده 
و به بن بســت رسید، اما هیچ تجربه یا عبرتی از 

شکست آن سه سند نگرفته است. 
نکته جالب توجه اینکه طبق گفته »فرشــاد 
مومنی«، از برجسته ترین تحلیلگران اقتصادی، 
»روندهای بخــش کلان« این برنامــه، »عیناً 
یک کپی از گزارشــی اســت که چند روز قبل، 
مرکــز پژوهش های مجلس منتشــر کرده بود! 
یعنی شــتاب زدگی و ظاهرسازی و کپی برداری 
و بی بنیــه بــودن!« ایــن عضو هیــات علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایی که در ماه های اخیر 
به تحلیل مضامین و محتوای برنامه هفتم توسعه 
پرداختــه، به جماران می گوید کــه، »برخی از 

جریان ســازی های اخیر برای عمده کردن مباحث حاشیه ای 
)ذیل این برنامه( را یک روند خطرناک« می داند. این تحلیلگر 
اقتصــادی همچنین تاکید می کند که »برای اولین بار شــاهد 
هســتیم سندی تدوین شــده که در آن مشــارکت دستگاه ها، 
مناطق و بخش ها از شــکل گیری این سند حذف شده است، 

لذا این شیوه برنامه ریزی مشکوک است«.

 Wتوهم رفع تورم
اما انتقاد برخی از نمایندگان منتقد نیز در این راستاست که 
این احکام برنامه توســعه باید ضمانت اجرائی داشــته باشند؛ 
»غلامرضا نوری قزلجه« در انتقادی آشکار با بیان اینکه »تورم 
5۰ درصد اســت و در برنامه توسعه هفتم می گویند به 9 درصد 
می رسیم«، اظهار کرد: »در حوزه اقتصادی، رشد 8 درصدی 
را در نظــر گرفته اند، درحالی که ما می دانیم در چندین ســال 
گذشته، متوسط رشــد، بالای 2 درصد نرفته است. حال باید 
پرســید چطور قرار است به یک باره به رشد 8 درصد برسیم؟« 
غلامرضا نوری در مخالفت با کلیات برنامه هفتم توسعه کشور 
به رویداد 24 می گوید: »این برنامــه، ضعیف تر از برنامه های 
گذشته توســعه کشور اســت و نمی تواند مملکت را در مسیر 
درست و پیشرفت قرار دهد«. این نماینده مجلس می گوید که، 
»دولت ســیزدهم، حدود 2 سال، برنامه هفتم توسعه کشور را 
دیرتر به مجلس فرســتاد که این یــک انتقاد بزرگ به عملکرد 
آنهاســت« و در ادامه و با بیان اینکه »در برنامه هفتم توســعه 
کشــور، تشــکیلات اضافی که ایجاد شــده، اصلًا درست و 
قابل قبول نیســت. به طور مثال، در حوزه فرهنگی، احکامی 
آورده شــده که حتماً نیازمند قید هایی اســت وگرنه در جامعه 

مشکل ساز خواهد شد«.
ایــن نماینده منتقد دولت در ارزیابــی تحلیلی می گوید که 

»در ماده 75 آمده که سبک زندگی مردم به طور دقیق و آنلاین 
از طریق پلتفرم ها و اپلیکیشــن ها توســط دستگاه های دولتی 
و غیردولتی در اختیار وزارت ارشــاد قــرار بگیرد. همین ماده 
نیازمند قید است که فعلًا ندارد. باید قیدی بر آن وضع شود که 
نباید در حریم خصوصی افراد وارد شد و از اطلاعات شخصی 
آنها اســتفاده کرد، وگرنه ماده مشکل ســازی خواهد شــد«. 
نوری قزلجه در ادامه می گوید کــه، »اختیاراتی که مجلس به 
دیگر بخش ها در قسمت قانون و مقررات گذاری می دهد، مثل 
شورای عالی فضای مجازی و شورای عالی انقلاب فرهنگی، 

نشان از تضعیف مجلس دارد«.
غلامرضا نوری در حوزه روابط خارجی ذیل احکام مندرج 
در این برنامه معتقد اســت که »روابط خارجی بسته تری را در 
نظر گرفتند و توجه را بیشتر به همسایگان و کشور های منطقه 
داده اند و بعد انتظار یک ســرمایه گذاری بزرگ خارجی را هم 

دارند. واقعاً این رویکردها، با هم همخوانی ندارند«.

»جلال محمــودزاده«، نماینده مهاباد نیز بــا بیان اینکه، 
»برنامه توســعه هفتم ضعیف ترین برنامــه دولت های پس از 
انقلاب اســت«، به رویداد 24 می گوید که، »سرســری فقط 
یــک متن آماده کرده انــد«. وی با بیان اینکــه »لابی گری در 
دولت زیاد است«، اظهار کرد که »برنامه هفتم با حدود 2 سال 
تاخیر به مجلس آمد. شایسته بود بودجه 14۰2 براساس برنامه 
هفتم توسعه تنظیم می شد، ولی چون دولت تعلل کرد، بودجه 
براســاس برنامه ششم تنظیم شــد. در حوزه محیط زیست، 
کارگری و کشــاورزی پیشــنهادات خوبی در برنامه نیست و 

اشکالاتی وجود دارد«.

 Wضدطبقه کارگری
اما یکی از انتقادات مهمی کــه به این برنامه وارد کرده اند، 
بابایی کارنامی«،  ماهیت »ضدکارگری« آن اســت. »علــی 
نماینده منتقد این برنامه به ایرنا می گوید: »اهداف کمی وکیفی 
هر برنامه ای باید نســبت به جامعه هدف آن کشــور مشخص 
شــود. بزرگ ترین جامعه هدف ما در کشور، کارگران هستند. 
هر برنامــه ای که نتواند جمعیت بیــش از 5۰ میلیون ایرانی را 
قانع کند، ناکارآمد است«. رئیس فراکسیون کارگری مجلس 
معتقد اســت که »در بحث عدم  پرداخت به موقع حقوق، در 
بحث رفاه کارگران، در بحث مسکن کارگران، در بحث امنیت 
شغلی کارگران و روابط تشــکل های کارگری و کارفرمایی و 
انسجام گرایی کارگران، در بحث نقش دولت به معنای دخالت 
و نظــارت در روابط کارگران در کشــور، در بحث اســتقلال 

تشکل های کارگری و ... ضعف ها مشهود است«.
»مرتضی افقه«، استاد اقتصاد دانشگاه شهید چمران اهواز 
نیز برنامه هفتم توســعه را »ضد طبقه  کارگر« دانسته و در این 
راستا به ایلنا  گفته که، »دولت قصد دارد فشار وارده بر خود را 

از طریق فشار آوردن بر مردم جبران کند و از قضا هیچ دیواری 
کوتاه تــر از کارگران پیدا نکرده اســت. دولت از یک طرف در 
مقابل افزایش عادلانه دســتمزد مقاومــت می کند و از طرف 
دیگر، به دنبال این است که در مقوله  صندوق های بازنشستگی 

به بیمه شدگان فشار بیشتر وارد کند«.
 در این برنامه، »ماده  « اســت که به نوعی مخالف کارگران 
و مغایر با قانون کار تدوین شده است. »سمیه گلپور«، رئیس 
کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشــور با اشــاره به 
نقدهایی درباره ماده 15 برنامه هفتم توسعه که به کارفرما اجازه 
می دهد کمتر از حداقل دســتمزد به کارگر بپردازد، به تســنیم 
گفته که »حقوقی که در قانون کار برای کارگر دیده شده است 

در این ماده دیده نشده است«.

 Wسراب توسعه علم و فناوری
ازجمله انتقادها به برنامه هفتم توسعه در »علم و فناوری« 
است که برخی از منتقدان می گویند که »از برنامه 
چهارم هم ضعیف تر است.« »عماد احمدوند«، 
دبیر ســتاد توسعه فناوری نانو به نقل از فارس، 
در جلسه بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه که 
در مرکز پژوهش های مجلس برگزار شد، اظهار 
کرد که »نگاه برنامه هفتم توســعه به حوزه علم 
و فناوری، در کنار برخــی جنبه های مثبتی که 
دارد، شاید حتی ضعیف تر از نگاه برنامه چهارم 
توسعه به این حوزه باشد؛ به طوری که در برنامه 
هفتم توسعه، هیچ اشــاره ای به مفهوم اقتصاد 
دانش بنیان نشده است. بررسی این برنامه نشان 
می دهد کــه این برنامــه در حوزه های جدیدی 
مانند ارتقای فناوری های نوین و تجاری سازی 

علم و فناوری هیچ بند و حکمی ندارد«.

 Wضد محیط زیست
ضد محیط زیســت بودن برنامه هفتم توســعه نیز ازجمله 
موارد انتقادی به این برنامه است. با وجود اینکه بعد از تدوین 
برنامه چهارم توسعه، محیط  زیست جایگاه بهتری در تدوین 
برنامه های توســعه ای پیدا کرد، تصور می شد که این روند در 
برنامه های بعدی هم ادامه پیدا کند، اما حالا پیش نویس برنامه 
هفتم توســعه خلاف آن تدوین شــده و تقریباً بخش زیادی از 
فعالان و پژوهشگران محیط  زیست آن را برخلاف نظر سازمان 

برنامه و بودجه، بدون روح محیط زیستی می دانند.
»سمیه رفیعی«، رئیس فراکسیون محیط زیست، کمیسیون 
آب و کشاورزی مجلس هم مدتی پیش به فارس خبر داده بود 
که »از مجلس قول گرفته ایم فصل محیط زیســت و در نتیجه 
احکام محیط  زیستی به لایحه برنامه هفتم توسعه اضافه شود. 
هیچ عمران و توسعه ای روی تخریب پایدار نخواهد ماند«. او 
از تصویب ســه ماده   واحده ذیل ماده 22 در لایحه برنامه هفتم 

توسعه هم خبر داده بود.
جمع بندی نهایی انتقادات صورت گرفته از سوی مخالفان و 
منتقدان برنامه هفتم توسعه در واقع، به صورت صریح می گوید 
که این سند با هیچ یک از استانداردهای موجود از فهم علمی 
توســعه و برنامه توســعه مطابقت ندارد. همچنین این سند نه 
پیوندی با مطالعات پشــتیبان ادعایی در همین دولت دارد و نه 
پیوندی با واقعیت های موجود و نه پیوندی با مســائل کشور و 
دولت بیش از آنکه با معیارهای توســعه گامی بردارد، در واقع 
رویاپردازی کرده اســت. در واقع، منتقدان برنامه هفتم توسعه 
این ســند را فاقد فهم علمی توســعه می دانند کــه انطباقی با 

مناسبات داخلی و خارجی کشور ندارد.

منتقدان برنامه هفتم توسعه را فاقد فهم علمی توسعه می دانند که انطباقی با مناسبات داخلی و خارجی کشور ندارد

برنامه تخیلی توسعه؟

مصطفی پورمحمدی، رئیس شــورای وحدت اصولگرایان: 
نفس نامه نــگاری و مکاتبه با اعضای شــورای نگهبان اعم 
از فقهــای محترم و حقوقدانان مفید اســت و بــه هر روی 
می خواهیم مشــارکت در این دوره بالاتر از دوره قبل باشــد. 
لازم اســت شورای نگهبان با وســعت نظر بیشتری در بحث 
تاییدصلاحیت هــا ورود کند. همه باید بدانیم تنها راه صلاح و 

سداد تنها از طریق صندوق رای حاصل می شود.

وسعت نظر در تاییدصلاحیت ها
محســن آرمین، نایب رئیس جبهه اصلاحات: ما محکوم به 
مبارزه مسالمت آمیز و کم هزینه برای نجات کشور هستیم. اگر 
این حقیقت را بپذیریم آنگاه فضای ذهنی برای کشف و ابداع 
راهکارهای تازه و موثر فراهم می شــود. وقتی فهمیدیم که به 
کسی جز خودمان نمی توانیم تکیه کنیم، به جای طلبکاری از 
یکدیگر، خواهیم پرسید چه ظرفیت های نامکشوف و عقلانی 

وجود دارد که باید فعال شود.

محکوم به مبارزه مسالمت آمیز 
منصــور حقیقت پــور، نماینــده ادوار: شــواهد و قرائــن 
نشــان می دهــد کــه اتوبوس خالص ســازی به ایســتگاه 
آموزش وپرورش رســیده و گویا قرار اســت خیلی ها را از 
اتوبوس پیــاده کنند. برخی نیروهــای زحمت کش جامعه 
معلمان که نسبت به شرایط فعلی شــان اعتراض داشتند و 
وضعیت فعلی را متناسب با منزلت معلمان نمی دانستند، یا 

درحال حذف شدن یا جابه جایی هستند.

خالص سازی در آموزش وپرورش 

در اجاره دولت

احزاب

روابط عمومی دانشــگاه صنعتی شریف در پاسخ به دو گزارش 
سازندگی، پاسخی برای روزنامه ارسال کرد که در ادامه می خوانید: 
عطف به انتشار مطالبی با عنوان »خانه نشینی اجباری« و »بی خبری 
مخبــر« در تاریخ ســوم و چهــارم مهر مــاه 14۰2، روابط عمومی 

دانشگاه صنعتی شریف لازم می داند توضیحات زیر را منتشر کنید:
بررسی درخواســت های تعویق بازنشستگی تعدادی از  اعضــای محترم هیــات علمی دانشــگاه در جلســه 1
هیات امنای دانشــگاه صنعتی شــریف، مــورخ 14۰1/12/۰7، 
براســاس ضوابط ابلاغی در مصوبه ســی ودوم جلسه هیات امنا 
مورخ ۰4/۰3/ 1397 )دوره پیشین هیات امنای دانشگاه( انجام 
شــده است. ر اساس ضوابط مندرج در مصوبه فوق الذکر، سقف 
ســنی بازنشستگی برای عضو هیات علمی اســتادیار، دانشیار و 

استاد، به ترتیب 65، 67 و 7۰ سال است. 
همان گونه که در جوابیه جناب آقای دکتر مسعود نیلی به  آن جریده هم آمده اســت، موعد بازنشســتگی ایشان 2
14۰1/1۰/25 بــوده اســت کــه دانشــگاه درخواســت تعویق 
بازنشستگی ایشــان را به مدت یک سال در دستور جلسه مورخ  
12/۰7/ 14۰1 هیات امنای دانشــگاه قــرار داد که در مجموع با 
تعویق بازنشســتگی ایشــان تا تاریــخ ۰5/31/ 14۰2 )انتهای 

نیم سال تحصیلی، جمعاً به مدت هفت ماه( موافقت شد.
واضح است که بازنشســتگی یک رخداد اداری و تابع  قوانین کشوری اســتخدام و بازنشستگی است و مانع 3
ادامه فعالیت علمی اســتاد نیســت. بر این اســاس، به کارگیری 
عباراتی نظیر، »فردی همچون مســعود نیلی در اوج تخصص و 
بهــره وری ناچار اســت تدریس و حضــور در دانشــگاه را کنار 
گاهانه و غیرعلمی است؛ کمااینکه جناب آقای دکتر  بگذارد« ناآ
نیلی، درحال حاضر نیز به رغم بازنشستگی، به عنوان استاد مدعو 
در دانشکده مدیریت و اقتصاد تدریس دارند و همچنین اعضای 
هیات علمی بازنشســته، براســاس ضوابط موجــود، می توانند 
به عنوان استاد راهنمای دوم به همکاری پژوهشی خود با دانشگاه 

نیز ادامه دهند.
بــا توضیحات فوق، از همه اشــخاص حقیقــی و حقوقی و 
به ویژه  مطبوعات، تقاضا می شــود امور مربوط به دانشــگاه را به 
ارکان قانونی و تخصصی دانشــگاه واگــذارده و از اظهاراتی که 
می تواند در آغاز سال تحصیلی آرامش محیط دانشگاهی را مختل 
نماید، بپرهیزند. در نهایت لازم اســت از همکار عزیزمان جناب 
آقای دکتر نیلی که متواضعانه با روندهای قانونی دانشگاه همراهی 
و در روزهای اخیر در جهت جلوگیری از اضافه شدن حاشیه های 
رسانه ای و سیاســی به این موضوعِ اداری، مساعی خود را به کار 
گرفتند، قدردانی کنیم و برای ایشــان آرزوی ســلامتی و توفیق 
داریم و امیدواریم دانشــگاه بتواند همچنان از خدمات آموزشی و 

پژوهشی ایشان بهره مند بماند.

محسن هاشــمی، رئیس شــورای مرکزی حزب کارگزاران 
ســازندگی ایران: تا انتخابات حدود 6 ماه فرصت است و از 
الان زود اســت که درباره  انتخابات صحبت شــود. بنابراین 
معتقدیم تا شرایط دقیقاً معلوم نشود، باید صبر کرد. هاشمی 
با بیــان اینکه »این دیدار، دوشــنبه بعد از ظهــر و به مدت 
حدود دو ســاعت ونیم انجام شــد«، گفت: در این نشست 
دبیــرکل حزب کارگزاران و اعضای کمیته  سیاســی صحبت 
کردند و نظــرات خود را ارائه دادند.بــه صحبت های جناب 
آقای روحانی هــم گوش دادیم و در نهایت هم نظرات مطرح  
شده جمع بندی شد. رئیس شورای مرکزی حزب کارگزاران 
گفت: توقع حزب کارگزاران از نخبگان سیاسی ازجمله خود 
آقای روحانی این اســت که با شجاعت و متانت بیشتری پا 
به عرصه  سیاسی بگذارند. محسن هاشمی در توضیح بیشتر 
این توقــع از روحانی گفت: در صورت چنین کنشــگری و 
سیاست ورزی اســت که احزاب همســو، لایه های میانی و 
طرفــداران اصلاحــات و اعتدال کنشــگری از بالا را حس 
می کنند تا در زمان مناســب به میدان بیاینــد که این جریان 
بتواند کرســی های سیاسی مثل مجلس شــورای اسلامی، 
مجلس خبرگان رهبری، ریاست جمهوری و شوراهای شهر 
را به دســت بیاورند. او با بیان اینکه »به این صورت است که 
جریان اصلاحات و اعتــدال می توانند نظرات خود را اعمال 
کنند«، گفت: در صورتی که نخبگان دارای کاریزمای سیاسی 
این کار را انجام ندهند و با شجاعت پا به عرصه نگذارند، این 

انفعال از بالا تا پایین تسری پیدا می کند.

به کار گیری دوباره دکتر نیلی
پاسخ دانشگاه شریف به گزارش سازندگی 

جزئیات دیدار با روحانی
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برای تحمیــل جنگ باید این ارتش ناتوان شــود و با پیروزی 
انقلاب زمینه هایی برای ناتوان کردن ارتش فراهم بود. کمتر از یک 
سال ارتش در تمامی نقاط کشور در حکومت نظامی مقابل مردم 
قرار داشــت. اگرچه در طول قریب به یک سال حکومت نظامی 
و مقابله ارتش و مردم کمتر از 7۰۰ نفر به شــهادت رسیدند، این 
رقم کمتر از 5 درصد کسانی اســت که در اثر تصادفات رانندگی 
در کشور کشته می شــوند. ولی تقریباً تمامی افراد نیروی زمینی 
ارتــش در ماموریت حکومت نظامی حضور داشــتند و بلافاصله 
بعد از پیروزی انقلاب با تشکیل دادگاه های انقلاب و نفوذ عوامل 
چپ در این دادگاه ها تقریباً تمامی امرای ارتش از زمینی و هوایی 
و دریایی یا محاکمه و اعدام و حبس شــدند و در بهترین حالت، 

از ارتش اخراج شدند. 
بخش عمده توان رزمی یک ارتش، نیروی انســانی آن است. 
افرادی که بدون دلیل و با طراحی پشــت پرده برای زمینه ســازی 
شــروع جنگ از ارتش اخراج شدند، سرمایه های انسانی کشور 
بودنــد و این بی تدبیری لطمه عمده ای بر تــوان رزمی ارتش وارد 
آورد. علاوه بر فرماندهان، بخش عمده افســران و کارکنان ثابت 
ارتش نیز به اتهام حضور در حکومت نظامی و وابســتگی به رژیم 
شاه از ارتش اخراج شدند و کارکنان کادر ثابت ارتش، به خصوص 
در رده فرماندهــان و افســران به شــدت کاهش یافــت. با نفوذ 
گروه های  چپ در ارتش و شعار تشکیل ارتش بی طبقه توحیدی 
در روزهای اول پیروزی انقلاب، سلسله مراتب نظامی که از ارکان 
توان رزمی است در ارتش به هم ریخت و مسئولان را بر آن داشت 
تا برای بازسازی ارتش دست به تصفیه گسترده ای بزنند و بخش 
عمده دیگری از نیروهای ارتش به دلیل وابســتگی به گروه های 
چپ و اخلال در نظم ارتش در سال 58 اخراج شدند. در طراحی 
این اقدامات که مقدمات تضعیف ارتش و شروع تجاوز عراق بود 

دست پیدا و پنهان عوامل اتحاد جماهیر شوری مشهود بود. 
اقدام بعــدی برای ضربه بــه ارتش، طراحــی کودتای نقاب 
بود. عده ای از عوامل فریب خورده و ســاده لوح از طرف عوامل 
حزب توده با همکاری بختیار که در این مورد با حزب بعث عراق 
هماهنگ شــده بود، اقدام به طراحی کودتــای نظامی می کنند. 
کودتایی که هیچ عقل ســلیمی آن را نمی پذیرفت و به تعبیر امام به 
فرض انجام عملیات هوایی، اینها با مردمی که به صورت گسترده 
طرفدار انقلاب بودند می خواســتند چه کار کنند؟ هیچ طراحی ای 
برای این موضوع نداشــتند. هدف کودتا همان طوری که شــهید 

چمران در مجلس مطرح کرد صرفاً تضعیف ارتش بود. 
کودتــا را جریان وابســته به اتحاد جماهیر شــوروی طراحی 
کرد که از طریق حزب توده کودتا را افشــا کرد و از طریق عوامل 

خودش مســعود کشــمیری وابســته به مجاهدین خلق، ســتاد 
خنثی ســازی کودتا را تشــکیل داد و عده ای از بهترین نیروهای 
ارتــش، به خصوص خلبانان را بــه جوخه اعدام ســپرد. در این 
وضعیت که ارتش از نیروهای متخصص خالی شده، قراردادهای 
خرید تجهیزات نظامی در دوران حکومت بختیار لغو شد و ایران 
از پیمان سنتو. خارج شد. همچنین مدت خدمت سربازی از دو 
سال به یک سال تقلیل یافت. حرکت مشکوک دیگری که توسط 
عوامل شوروی انجام شد، اشغال سفارت آمریکا در آبان سال 58 
بود که با اخراج مستشــاران آمریکایی، پشتیبانی سخت افزاری و 
نرم افزاری از نیروهای مســلح، به خصوص نیروی هوایی تصویه 
شــده انجام شــد. همچنین توان فوق العاده نیــروی هوایی بر اثر 
تصفیه های شتاب زده خلبانان و کادر فنی با شبه کودتای ساختگی 
بختیار – صدام – شــوروی کاهش یافت. حکومت بعث عراق که 
پذیرش تنظیم مجدد خط مرزی آبراه اروندرود و انتقال آن از وسط 
رود به ســاحل عربی را تحمیل به خود می دانست، تصور می کرد 
می تواند با حمایت شــوروی با حمله به ایــران در مدت کوتاهی 
خوزستان را اشغال و جمهوری اسلامی را ساقط کند. لذا قرارداد 
1975 را  ملغــی اعلام و در 31 شــهریور 1359 حمله همه جانبه 
هوایی و زمینی به ایران را آغاز کرد. جنگی به ایران تحمیل شد که 
به تعبیر آیت الله هاشمی رفسنجانی: »جنگ به گونه ای بود که در 
تاریخ دنیا نمونه ندارد مــا تنهای تنها بودیم، درحالی که ارتش ما 
درحال بازسازی بود، سپاه هم هنوز تجهیزات جنگی نداشت یک 
نیروی کوچکی بود برای کارهای امنیتی در داخل در این شــرایط 

جنگ شروع شد و ما مظلومانه وارد جنگ شدیم.«
 اولیــن حرکتی که باید به عنوان ســند افتخــار نیروی هوایی 
مطرح شود این اســت که فرمانده نیروی هوایی و خلبانان جمع 
شــدند گفتند: »خواهش می کنیم به امام بگویید این فرصت را به 
ما بدهند از عزت خودمان دفاع کنیم.« بحث آتش بس مطرح بود 
و به محض اینکه این موافقــت را از امام گرفتیم، نیروی هوایی با 
حمله به پایگاه های هوایی کرکوک، موصل، رشید، کوت، ناصریه، 
چنان ضربه ای به ارتش عراق وارد کرد و به خصوص پشت جبهه 

عراق را آنچنان نابود کرد که هنوز هم جبران نشده است.
 نیروی هوایی با بمباران مداوم نیروی زمینی عراق در دشــت 
عریان خوزستان و پایداری باقی مانده لشگر 92 زرهی از پیشروی 
ارتش عراق و سقوط خوزستان جلوگیری کرد و با انجام عملیات 
هوایی علیه مراکز ثقل کشــور عراق، انهدام پالایشگاه ها و مراکز 
تولید و فرآورده های نفتی، بنادر، اســکله ها و ترمینال های نفتی 
و زیرســاخت های صنعتی و توان اقتصادی کشور عراق را هدف 
قــرارداد و صادرات این کشــور از روزی 3/5 میلیون بشــکه به 

روزی 25۰ هزار بشکه کاهش یافت. اگرچه عوامل نفوذی حزب 
توده و اتحاد جماهیر شوروی در نیروی زمینی تا فرماندهی مناطق 
غرب کشــور ازجمله افرادی مانند ســرهنگ عطاریان و نیروی 
دریایــی تا فرماندهی نیروی دریایی ناخدا افضلی و در ســازمان 
قضایی نیروهای مســلح تا معاون مرحوم آیت الله ری شــهری، 
سرهنگ کبیری و تا مشاور نظامی و رئیس جمهور سرهنگ توکلی 
نفوذ کرده بودند و در جهت  تخریب و تضعیف ارتش تلاش داشتند 
ولی مقاومت دلیرمردان ارتش در ماه های اول جنگ که هنوز سپاه 
به سلاح های جنگی تجهیز نشده بود، صدام را به  تحیر واداشت. 
وی در نخســتین دیدار خود با پادشاه اردن در بغداد به او می گوید 

که در محاسباتش دچار اشتباه شده است. 
در همان هفته اول جنگ لشگر دهم زرهی و لشکر یکم عراق، 
آماده فتح پایگاه هوایی دزفول و شــهرهای دزفول و اندیمشــک 
بودند و پایــگاه دزفول فقط 2۰ کیلومتر با نیروهای عراقی فاصله 
داشــت و در معرض گلوله و توپ دشــمن بود و برای حفظ 77 
فروند هواپیما و دیگر جنگ افزارهــا باید طرح تخلیه اضطراری 
اجرا می شــد پس از طرف ستاد ارتش دســتور عملیاتی مبنی بر 
تخلیه اضطراری و نابودی پایگاه چهارم شکاری به نیروی هوایی 
ابلاغ شــد، ولی وقتی از طریق ستاد مشترک ارتش دستور تخلیه 
پایگاه، به ســرهنگ فکوری، فرماندهی نیروی هوایی ابلاغ شد 
سرهنگ فکوری در پســت فرماندهی از شدت ناراحتی و خشم 
با مشــت چنان روی میز کوبید که نگران شــدند دستش آسیب 
دیده باشــد. در این حالت فکوری فریاد زد تا زمانی یک خلبان 
در دزفول زنده اســت و می تواند پرواز کند مــا این پایگاه را ترک 
نمی کنیم و نیروی هوایی با عملیات هوایی میدان نبرد را به جهنمی 
واقعی برای دشــمن تبدیل کرد و تهاجم همه جانبه با لشگرهای 
پیاده مکانیزه و زرهی درحال پیشــروی عــراق در غرب کرخه و 
دشــت عباس به سوی اندیمشــک و دزفول مانع پیشروی آنان و 
سقوط خوزستان شد. هواپیماها توسط کادر فنی به سرعت، ولی 
با انگیزه و اشــتیاق برای مقاومت و پایداری آماده پرواز می شدند 
و خلبانان ترجیح می دادند از هواپیما پیاده نشــوند تا زمان آمادگی 
برای پرواز مجدد را به حداقل برســانند. مقاومت نیروی هوایی 
بــه دلیل مجاورت بیش از حد با دشــمن با اهمیت تر از مقاومت 
خلبان انگلیسی در جنگ جهانی دوم بود که چرچیل در ستایش 
آنها گفته بود: »هرگز ملتــی تا این حد برای بقا و افتخار، خود را 
مدیون 5۰۰ نفر ندیده اســت.« ولی امــروز برخلاف توصیه امام 
خمینی، کادر فنی و خلبانان دوران دفاع مقدس با حداقل حقوق 
بازنشســتگی دوران پیری را در فقر مطلق می گذارند و کسانی که 

لحظه ای در جنگ نبودند میراث خوار انقلاب شده اند.

بی اطلاع از طرح ژاپن

 آیت الله »سیدعلی سیستانی«، مرجع عالی قدر شیعیان 
در عراق جان باختن تعدادی از اهالی شــهر الحمدانیه در 
عراق بر اثر آتش ســوزی را تسلیت گفت. به گزارش ایرنا، 
آیت الله سیســتانی ضمن عرض تســلیت به خانواده های 
داغدار و ابراز همدردی با آنان، از خداوند متعال برای آنان 
صبر و شکیبایی و برای بدرگذشتگان رحمت واسعه الهی 

و برای مجروحان حادثه شفای عاجل مسالت کرد.

ماریا زاخارووا، ســخنگوی وزارت امور خارجه روســیه 
گفت که این کشــور تمام تحــرکات و فعالیت های نظامی 
آمریــکا در منطقه بالتیــک را رصد می کنــد. به گزارش 
فارس، زاخارووا طی نشست خبری در مسکو توضیح داد 
که روســیه از نزدیک اقدامات آمریکا در آماده سازی برای 
انتقال ســامانه های تســلیحاتی که قبلًا ذیل »پیمان منع 
موشک های اتمی میانبرد« ممنوع شده بود را زیر نظر دارد.

وزیر خارجه آلمان از جمهوری آذربایجان خواســت تا 
به ناظران بین المللی اجــازه دهد تا وارد منطقه قره باغ 
کوهستانی شوند. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 
رویتــرز، آنالنا بربوک، وزیــر خارجه آلمــان از باکو 
خواســت تا با ورود ناظران بین المللی به منطقه قره باغ 
کوهســتانی که اکثــر جمعیت آن ارمنی تبار هســتند، 

موافقت کند.

درخواست از باکورصد آمریکاتسلیت آیت الله

دیدگاه: یادداشت خارجی

فروپاشی امنیت جهانی
هوش مصنوعی موضوعات جدید در دستور کار روابط 

جهانی قرار داده است

A.I. Artificial Intelli� )فیلم ســینمایی هوش مصنوعــی 
gence( ســاخته اســتیون اسپیلبرگ در ســال 2۰۰1، فیلمی در 
ژانر علمی-تخیلی با موضوعی پسارســتاخیزی اســت که در آن 
جهانی به تصویر کشــیده می شــود که آدمی، به دور از هماهنگی 
و تشریک مســاعی، هر بلایی که خواسته است بر سرزمین آورده 
اســت؛ یخ های قطبی در اثر گازهای گلخانه ای ذوب شــده اند، 
جهان شاهد تغییرات اقلیمی شدید شده است؛ شهرهای ساحلی 
جهــان در اثر بالا آمدن آب دریا زیــر آب رفته اند و صدها میلیون 
انسان از گرسنگی جان ســپرده اند. انسان ها نیز که هویت خود را 
کم کم از دست می دهند، به ساخت ربات  روی آورده اند؛ رباتی که 
براساس هوش مصنوعی کار می کند و قرار است به نوعی جایگزین 
انسان شود. این توصیفی اســت که به نظر بعد از بیش از 2۰ سال 
کم وبیش برخی از آنها نمودار می شوند یا دست کم آثار خود را نشان 
می دهند. در گذر از طالع نحســی که انسان قرن 21 برای خود در 
قالب توسعه افسارگسیخته ترسیم و آن را به قیمت میلیون ها جان 
تعبیر کرده است، به نظر هوش مصنوعی مولد می تواند شهروندان را 
مستقیماً در تصمیم گیری های بین المللی مشارکت دهد و دیپلماسی 
و روابط بین الملل را به کلی دگرگون کند. پیشرفت های قابل توجه 
در هوش مصنوعی )AI( در دهه گذشته منجر به بحث های زیادی 
در ارتبــاط با تاثیــرات اجتماعی، اقتصادی و امنیتــی بالقوه این 
حوزه شــده اســت؛ به خصوص به تاثیر هوش مصنوعی بر روابط 
بین الملل توجه شده اســت. مک کارتی، دانشمند علوم کامپیوتر 
در ســال 1956 مفهوم هوش مصنوعی را ابــداع کرد و پس از آن، 
شــروع یادگیری عمیق و شــبکه های عصبی در اواخر دهه 199۰ 
مــوج جدیدی از علاقه به هوش مصنوعی و افزایش علاقه مثبت 
در امکان پیاده سازی آن در دیپلماسی را برانگیخت. بررسی دقیق تر 
در ایــن مورد ضروری به نظر می رســد، زیرا هوش مصنوعی تاثیر 
قابل توجهی بر روابط بین الملل، همچــون قرار دادن موضوعات 
جدیــد همچــون پاندمی کرونــا، مهاجرت، تغییــرات اقلیمی و 
همکاری های اقتصادی در دستور کار بین المللی؛ به چالش کشیدن 
روابط ژئواستراتژیک؛ خدمت به عنوان ابزاری برای دیپلمات ها و 
مذاکره کنندگان؛ و ایجاد فرصت هــا و نگرانی های جدید در مورد 
حمایت از حقوق بشــر خواهد داشــت. هر چه هوش مصنوعی 
بیشتر در جنبه های مختلف زندگی ما تعبیه شود، فناوری تغییرات 
بیشتری را در حوزه های تعیین شده سیاست خارجی و دستور کار 
بین المللی ایجاد می کند. از آنجایی که برنامه های کاربردی هوش 
مصنوعی بیشتروبیشتر استفاده می شوند، مجموعه های جدیدی از 
پرســش ها را نیز مطرح می کنند، که بسیاری از آنها باید در سطح 
بین المللی مورد توجه قرار گیرند، که در آن تلاش های دیپلماتیک 
حیاتی هســتند. از یک طرف، دیپلمات ها باید بتوانند با تغییراتی 
سازگاری داشته باشند و به راحتی با آنها برخورد کنند که در نحوه 
بحــث در رابطه بــا موضوعات موجود به دلیــل پیامدهای هوش 
مصنوعی به وجود می آید. مثلًا، نقش هوش مصنوعی در حمایت 
از دستیابی به اهداف توسعه پایدار تا حدی برجسته شده است. با 
توجه به اهمیت تغییرات اقلیمی، کمبود مواد غذایی، پاندمی کرونا، 
مهاجرت و پیش بینی زیر آب رفتن بســیاری از شهرهای ساحلی 
و جزایر در جهان پیش رو، این بحث ها مزایای بالقوه اســتفاده از 
هوش مصنوعی در زمینه افزایش بهره وری کشاورزی، بهره مندی 
از خدمات بهداشتی در مناطق روســتایی و دورافتاده، پیش بینی 
و کنترل شــیوع بیماری ها، تقویت اکوسیستم های دریایی پایدار و 

کاهش تغییرات آب وهوایی را در برمی گیرد.
درحــال حاضر، هــوش مصنوعی، روابــط خارجی و امنیت 
جهانــی را به عنوان کانون های خود در نظر گرفته اســت و بر آنها 
تمرکز دارد. اگر پیش بینی استیون هاوکینگ و ایلان ماسک درباره 
خطر هوش مصنوعی و پایان نســل بشــر را به کنــاری بگذاریم، 
پیشــرفت در این حوزه موضوعات جدیدی را در دستور کار روابط 
بین الملل قرار داده، روابط ژئواســتراتژیک را به چالش کشیده و 
به ابزاری در دیپلماسی برای دیپلمات ها و مذاکره کنندگان و ایجاد 
فرصت ها و نگرانی های جدید در مورد حقوق بشر در آمده است. 
دیپلماســی شبیه  بازی تخته نرد است- ملتی تمایل به حرکت دارد 
و ملت های دیگر باید پاســخ او را بدهند، اما بــه نوعی همه آنها 
می خواهند پیروز شوند -رابطه برد-برد. اینجاست که شبکه های 
عصبی و هــوش مصنوعی و با به کارگیری نظریــه بازی ها، قادر 
خواهند بــود رفتار و حرکت هــای ملت های دیگــر را پیش بینی 
کنند و بســنجند تا بتوانند بدان پاســخ در خورد دهند. همان طور 
که کشورهای قرن بیســت ویکم در انقلاب هوش مصنوعی پیش 
می رونــد، قطعاً این حــوزه این ظرفیت را دارد کــه پایه های نظم 
جهانی را تغییر دهد. اما درســت ماننــد انقلاب صنعتی و انقلاب 
فناوری اطلاعات، هــوش مصنوعی نیز مزایا و معایب مختلفی را 
همراه با چالش ها و پیچیدگی های جایگزینی انســان با روبات ها 
در حــوزه روابط بین الملل و دیپلماســی به همــراه دارد. عمدتاً، 
هوش مصنوعی، درحال حاضر تاثیر گسترده ای بر اقتصاد جهانی 
و روابــط بین الملل دارد و می تواند شــیوه های روابط بین الملل و 

دیپلماسی را در دهه های آینده اصلاح کند.

درست یک روز پس از انتشار سخنان وزیر امور خارجه ایران درباره 
میانجیگری ژاپن برای احیای برجام و پیشنهاد توکیو به امیرعبدالهیان 
در سفر تابستان به این کشور، سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا از 

چنین پیشنهادی ابراز بی اطلاعی کرد. 
امیرعبداللهیــان، وزیر امــور خارجه در گفت وگو بــا خبرگزاری 
»کیودو« ژاپن تصریح کرد که، توکیو طرحی را برای ازسرگیری و احیای 
مذاکرات هسته ای ایران و گروه 1+5 )انگلیس، فرانسه، روسیه، چین، 
آمریکا به علاوه آلمان( پیشــنهاد داده اســت. آن گونه که ایسنا گزارش 
داده، متیو میلر، ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در نشســتی 
خبری در پاســخ به این ســوال که آیا طبق اظهارات وزیر امور خارجه 
ایــران مبنی بر اینکه ژاپن طرحی را برای ازســرگیری مذاکرات احیای 
توافق هســته ای ارائه داده، آمریکا از این طرح باخبر است یا نه، گفت: 
مــن از این ابتکار، به خصوص اطلاعی ندارم. نمی دانم این اظهارات به 
چه چیزی اشــاره دارد. همان طور که قبلًا گفته ایم، دیپلماسی بهترین 

راه اطمینان یافتن از این اســت که ایران هیچ گاه به یک سلاح هسته ای 
دســت پیدا نکند. تغییری در این موضع ایجاد نشــده است. همچنین 
رویترز گزارش داد، متیو میلــر گفت: اگر ایران می خواهد فضا را برای 
دیپلماســی با ایالات متحده ایجاد کند، باید با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همکاری بیشــتری داشــته و گام هایی در راســتای کاهش تنش 
بردارد. ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا در ادامــه ادعاهای خود به 
نارضایتی این کشــور از تصمیم ایران برای باطل کردن مجوز تعدادی از 

بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی اشاره کرد و افزود: در چند هفته 
گذشــته ما شــاهد انجام اقداماتی بودیم که ایران برای تضعیف توانایی 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در انجــام کارش انجام داد، بنابراین اگر 
ایران واقعاً در برداشــتن گام هایی در راستای کاهش تنش جدی است، 
اولین کاری که می تواند انجام دهد، همکاری با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی است. این درحالی بود که »ماجد الانصاری«، سخنگوی وزارت 
خارجه قطر که کشورش در کنار عمان، اصلی ترین میانجی در مسائل 
ایران و آمریکاســت با اشاره به استقبال جهانی از وساطت دوحه میان 
ایران و آمریکا در توافق تبادل زندانیان، تاکید کرد که در سطح بین المللی 
این خوشبینی وجود دارد که این توافق منجر به وساطت های بیشتر میان 
تهران و واشنگتن شود. ســخنگوی وزارت خارجه قطر در اظهاراتی 
گفت که، دوحه شــاهد استقبال گسترده بین المللی از موفقیت قطر در 
ایجاد توافق تبادل زندانیان میان تهران و واشــنگتن بود؛ به ویژه که این 

اتفاق در آغاز نشست های مجمع عمومی سازمان ملل رخ داد.

وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به پرسشی درباره طرح ژاپن برای احیای برجام ابراز بی خبری کرد

ارتش مظلوم

احسان پناه بر
مترجم

ادامه یادداشت روز
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او زمانــی که عزم خود را برای ســاخت ایــن مجموعه جزم 
می کند، با پرسش های زیادی از سوی خیلی ها مواجه می شود. 
بــه او می گویند، مگر جنــگ را دیده ای و چــرا می خواهی 
عملیات بدر و خیبر را به تصویر بکشی؟ دو عملیاتی که به قول 
حجازی فر عدم الفتحند. اما او به خاطر توصیه پدر، علاقه اش 
و البته لشکر عاشورا که همه اعضای آن از همشهریانش بودند 
و از خوی عازم جبهه شده بودند، تمامی این پرسش ها را از سر 
می گذراند و عملیاتی عجیب و سریالی غریب را کارگردانی کند 
که نشانی از تجربه اول کارگردانی ندارد. »عاشورا« آنقدر پر از 
جزئیات و دقایق ظریف اســت که انگار کارگردانی با تجربه و 
پخته پشت دوربین این مجموعه ایستاده است. حجازی فر تعلق 
خاطر زیادی به مهدی باکری دارد اما می گوید برای ســاخت 
»عاشــورا« باید همه آن را کنار می گذاشته تا بتواند روایتی 
بی کم  وکاست به تصویر کشد که واقعیت های زندگی شهدا و 
جنگ نابرابر را به خوبی نشان دهد. او پیش از ساخت به فرزند 
حمید باکری قول می دهــد اولًا تاریخ را جعل نکند و دوماً به 
مخاطب باج ندهد. »عاشورا«  نشان می دهد که حجازی فر به 
هر دو قولش به خوبی وفا کرده و حالا پیش پدر، خانواده شهدا و 

اهالی هنر سربلند است.
با هادی حجازی فر در دفتر روزنامه سازندگی گفت وگو کردیم 

که در ادامه این مصاحبه را می خوانید:

A برای پژوهش و تحقیق چقدر وقت گذاشــتید، به سراغ چه 
کسانی رفتید و این پروسه چقدر طول کشید؟ 

به دلیل اینکه چندین بار برای ساخت این سریال تلاش هایی 
انجام شده اما به نتیجه نرســیده بود، ذهنیت منفی راجع به این 
پروژه وجود داشت. من برای پژوهش چند مشکل بزرگ داشتم 
که تنها یکی از آنها عدم بودجه بود؛ در ابتدا تصمیم گرفتیم بانک 
اطلاعاتی مان را پر کنیم و به سراغ منابعی که استفاده نشده بود، 
رفتیم؛ مثل کاســت هایی که هنوز پیاده نشده بود. این کاست ها 
مال خانواده و دوستان و متعلق به سال های 62، 63 و 64 بود. 
ما می خواســتیم ببینیم کدام روایت درست است؟! من قرار بود 
مهدی باکری را بســازم، ولی قرار نبود عاشــقش باشم، به رغم 
اینکه عاشقش بودم، باید می گشــتم و حقیقت را پیدا می کردم. 
نزدیک به 9۰۰ قصه و بچه قصه از خاطرات رزمنده ها درآوردیم؛ 
هــم درباره آقا مهــدی، هم حمید یاخچیان و هــم رزمنده ها و 
بسیجی های ســاده. تیمی را جمع کردم و به یکسری آدم خیلی 
معمولی فراخوان دادیم، مثل دانشجویان تئاتر و رشته های دیگر. 
این بچه  قصه ها را دادیم آنها خواندند. دو سه جعبه درست کرده 
بودیم؛ آنهایی که دورریز است، آنهایی که بد نیست و آنهایی که 
خوب است. 9۰ درصد این کار از دورریزها ساخته شد؛ به خاطر 
اینکه این بخش عاری از کلیشه ها بود. من تنها 7 قسمت فرصت 
داشتم برای اینکه بخش هایی از ناگفته ها یا کمتر شناخته شده ها 
را بگویم. ما در مرحله پژوهش 7، 8 ماه شبانه روزی کار کردیم.

A از اول طــی کرده بودند هفت قســمت باشــد یــا خودتان 
می خواستید؟ 

صداوســیما توان ساخت قسمت های بیشــتر را نداشت. ما 
این همه شــهید دادیم، خانواده هایشــان و همرزمانشان همگی 
می خواهند از  آنها ســریال ساخته شود. سریالی که برای شهید 
گاه الگوی ذهنی همه شد که همه  شیرودی ساخته شــد ناخودآ
این مجموعه ها باید3۰، 4۰ قســمت باشــد اما امکانش وجود 

ندارد.  
A با اینکه می گویید، این همه بچه قصه داشــتید، چرا حجم 

قصه تان کم است ؟ بیشتر فضاسازی کردید تا قصه گویی. 
بله، به خاطر اینکه استفاده از بسیاری از آن داستان ها باعث 
می شد که ســریال مغلوب شعارهای جاری در قصه ها شود. نه 
اینجا، در همه جای دنیا انقلاب ادبیات خود را دارد. من به دنبال 
این نبودم که این کار را برای یادواره ســرداران شهید بسازم. من 
می خواستم سریالی بسازم که بیشــتر از اینکه برای مردم باشد، 
برای مســئولان باشــد. وقتی این قصه ها را می خواندم با خودم 
می گفتم، این آدم ها برای باور و اعتقادی رفتند که  قرار بر انقلاب 
مستضعفین بود تا کارگران حمایت شوند و فاصله طبقاتی نباشد؛ 
چطور بعضی از مدیران الان، از عاقبت شان نمی ترسند یا از اینکه 
به زندگیشان آسیب برســد؟ این میز روی هزاران جنازه به دست 

آنها رسیده است. بنابراین برای من اصل این بود که فضا را درآورم 
و اگر فضا درنمی آمد، قصه به دردم نمی خورد. 

A این ســریال را چقدر به توصیه پدرتان  و چقدر بنا بر علاقه 
خودتان ساختید؟ 

هــم توصیه پدرم بود و هم علاقه مند بــودم. من از بچگی در 
جنگ بــودم و این آدم ها، آدم های مورد علاقــه ام بودند، آنها را 
می پرســتیدم و تلاش می کردم رفتارهایم مثل آنها باشد. به نظرم 
جنگ، درام  بزرگی اســت هر جای دنیا که می خواهد باشــد. 
اینجا مختصات خودش را دارد. بعد از جنگ جهانی اول و دوم 
و حتــی انقلاب هایی که در آمریکای لاتیــن رخ داد؛ آثار هنری 
شــگفت انگیزی در زمینه ادبیات، مثل رمان و شــعر به وجود 
آمد. در واقع، این فنری اســت که جنگ فشرده کرده و آن را آزاد 
می کند، چون احساســات عظیمی را با خود به همراه می آورد. 
به من می گفتند تو که جنــگ را ندیدی، می گفتم بله ندیدم؛ اما 
آنقدر خواندم که می توانم بســازم. اتفاقاً بــه نظر من آن گونه که 
باید از پتانسیل جنگ اســتفاده نشده است. خود جنگ و همه 
وقایع اش درام محض است؛ چون در نهایت، قهرمان ما می تواند 

باارزش ترین چیزش را در لحظه ببازد. 
A از ابتدا در ذهن تان این بود که می خواهید سریالی ضدجنگ 

بسازید؟ 
نه، من یک تفسیر جدید داشتم. در زمان جنگ یک نگاه به 
این فیلم ها داریم که باید انگیزشی و قهرمانی باشد تا مردم بروند 
و جبهه خالی نماند. نه تنهــا اینجا، بلکه همه جای دنیا اینطور 
اســت. اما حالا هم ما هر فیلمی که می ســازیم، انگار درحال 
جنگیم. من در وســط دوقطبی درباره جنگ بزرگ شدم؛ یعنی 
خانــواده مادریم با خانواده پدریم کامــلًا متفاوت بودند. دوتا از 
عموهایم یکی 27 ســاله و دیگری 29 ســاله در یک روز شهید 
شدند. بعد از شهادت شان پدر و خانواده  اش در مسجد ایستاده 
بودند و از مردم تشکر می کردند، بدون اینکه گریه کنند. اما شب 
در خانه پدربزرگم بودم و احســاس کــردم صدایی می آید. وقتی 
از حیــاط به زیرزمین نگاه کردم دیدم تمــام خواهر و برادرها به 
زیرزمین رفته بودند، همدیگر را بغل کرده، گریه می کردند و خود 
را می زدنــد؛ ولی در بیرون، چون در جنــگ بودیم نباید اینطور 
رفتار می  کردند. الان وقتش اســت که واقعیت ها گفته شــود و 
قرار نیست این گریه ها در زیرزمین اتفاق بیفتد. باید همه بدانند 
آنهایی که می گفتند ما برای شــهادت آمدیم؛ زن و بچه شــان را 
دوســت داشتند. عموی من که شهید شد، فوق لیسانس فلسفه 
غرب داشت و مگر می شــود او را با آهنگران گول زد و به جبهه 
فرســتاد. پدرم  قبل از انقلاب در دانشــگاه ادبیات خوانده بود، 
عاشــق ما بود و اگر تب می کردیم تا صبــح نمی خوابید؛ ولی ما 
را می گذاشــتند و می رفتند. اما ما همه اینها را بد منتقل کردیم. 
ما به سختی جنگیدیم. کسی که مطالعه کرده باشد می فهمد که 

ایران با تمام دنیا می جنگید. این حرف ها شکل شعار است، ولی 
واقعیت دارد. در خیبر موشک آرپی جی از روی تانک عراقی ها 
کمانه می کند؛ چون تانک های جدید تی 72 به عراق داده بودند؛ 
یعنی ما یک آرپی جی داشــتیم که آن هم از کار افتاد. در جزیره 
مجبور شدند با نارنجکی که داخل تانک می انداختند، آنها را از 
کار بیندازند. در »عاشورا« ما شروع به نشان دادن تلفات کردیم. 
این همان نشان دادن واقعیت جنگ است. هر انفجار، یعنی یک 
خانواده یک عزیزی را از دست داد. در عملیات خیبر به ازای هر 

1۰  مترمربع یک گلوله توپ می خوردیم.
A در »عاشورا« اینطور به نظر می رسد که شما نگاه نقادانه هم 

به بعضی اتفاقات و تصمیم گیری  ها دارید؟ 
نقد در دلش هســت اما تمرکزم بر آن نبوده اســت. من حتی 
اسم عملیات را در سریال نمی آورم. این آدم ها برایم مهم تر از این 
هستند که یک کار استراتژیک راجع به جنگ انجام دهم؛ چون 
اولًا، همه چیز را نمی دانم و دوم، صلاحیتش را ندارم. آیا من این 
حــق را دارم که وقتی تریبونی مثــل تلویزیون گیرم می آید چنین 
سریالی بســازم و تصمیمات آن زمان را تخطئه کنم؟ شاید یکی 
از دلایلی که این مســاله حس می شود، سرانجام این دو برادر و 
همرزمانشــان اســت. در مراحل اول، یکی از ده ها جایی که از 
من ســوال می پرســیدند، می گفتند، چرا می خواهی خیبر و بدر 
را بســازی؟ گفتم چه کار کنم؛ حمیــد در خیبر و مهدی در بدر 
شهید شدند؛ چون این دو عملیات عملًا عدم الفتحند؛ نمی گویم 
شکســت، چون به هر حال در خیبر جزایــر مجنون را گرفتیم. 
طرفداران این عملیات می  گویند جزیره مجنون جا پای ما شــد 
تا بدر را شــروع کنیم و جاده بصره را بگیریم. واقعیت این است 
که کســی نمی تواند بگوید چه کسی راست می گوید و چه کسی 
نمی گوید. برای من مهم این بود که اســم لشکر عاشوراست و 
درســت مانند عاشورای امام حســین  اینها هم می دانستد قرار 
است شهید شــوند. مهدی باکری برای خودش برای ماندن در 
آنجا فلسفه داشت. می گفت ما تا اینجا آمدیم اگر حتی شده پنج 
نفر بمانیم باید آن پل را منفجر کنیم. اگر واحد تخریب در آن زمان 
گم نمی شــد تاریخ جنگ عوض می شد. یک پل خیلی کوچک 
اســت که جنوب عراق را به شمال عراق وصل می کند و ما پل را 
گرفته بودیم. اگر تیم تخریب می رســید کل ارتباط جنوب عراق 
قطع می شد و در محاصره ما می افتاند. اما شب دیر می رسند گم 
می شــوند و عراق کور می زند. دو گلوله توپ به وسط این گروه 
می خورد و چون همراهشــان مواد منفجره بود، همه شــان پودر 
شدند. اما من نمی توانم همه جزئیات جنگ را در هفت قسمت 
بیاورم. من یک قصه جذاب درباره  سه برادر داشتم که هیچ کدام 
جنازه شان برنمی گردد. این داستان عین افسانه است و سرنوشت 

هر سه به آب ختم می شود. 
A در سریال انگار حمید ناگزیر است که همراهی با برادرش را 

باج 
نمی دهم

ویترین: تازه های کتاب

سولاژ از چشم بوبن
نگاهی به کمی تاریکی برای خوب دیدن 

آثــار کریســتیان بوبن مصداق بــارز این گفته اســت که 
کتاب های خوب پا دارند؛ خودشان راه می افتند و می گردند تا 
مخاطب شان را بیابند؛ حتی اگر نویسنده در جغرافیایی دیگر 

یا جهانی دیگر باشد.
بوبن در فاصله ای بعید و غریب از ما )فرانسه( می زیست 
اما آنچه از عشــق، معنویت، کودکی، طبیعــت و البته مرگ 
می نوشــت، به مذاق و مزاج خوانندگان فارســی زبان خوش 
نشسته بود. او 1۰ ماه پیش )23 نوامبر 2۰22( از آستانه گذشت 
و به جهانی دیگر ســفر کرد اما آثارش با آن نثر و نگاه شاعرانه 
و ظریف، هم چنان خوانده خواهد شد؛ چنان که »کمی تاریکی 
برای خوب دیدن« او مدتی پس از درگذشتش توسط نشر خزه 
و با ترجمۀ ســمیه سزاوارشریعتی و مژده ابراهیم نتاج، منتشر 
شد. این دو مترجم کتاب دیگری از این نویسنده و شاعر فقید 
را هم ترجمه کرده اند به نام »شــب دل« که آن را هم نشر خزه 

منتشر کرده است. 
 »کمی تاریکی برای خوب دیدن«، شرح شاعرانه ای است 
از مواجهــۀ بوبن با نقاشــی های نقاش بزرگ فرانســه، پی یر 
سولاژ که از قضا او هم یک ماه پیش از بوبن و در 1۰2 سالگی 
درگذشت. این کتاب البته به نقد و تحلیل آثار سولاژ اختصاص 
ندارد، بلکه بوبن به این بهانه، همان مضامین همیشگی اش را 
بر صفحات کتاب جاری کرده اســت، یعنی کودکی، تنهایی، 
عشق و مرگ. اما از آن جا که »کمی تاریکی برای خوب دیدن« 
جزو آخرین کتاب های اوست، همۀ این درونمایه ها پخته تر و 
ظریف تر بیان شــده اند. بوبن در این کتاب، شبی تاریک را به 
تصویر می کشد که در کنار آدم های مهم زندگی اش در قطاری 
به سمت خانۀ سولاژ در حرکت است تا کتاب قبلی اش »شبِ 
دل« را بــه او تقدیــم کند.نام اصلی اکتاب »پییر،« اســت و 
کریستیان بوبن آن را در آستانۀ صد سالگی پی یر سولاژ نوشته. 
در واقع این نام نامتعارف که با ویرگول هم آمده، اشــاره دارد 
به کتابی که یک شعر بلند منشور است در ستایش این نقاش 
و نامه ای عاشقانه خطاب به دوستی هنرمند. از آنجا که اسم 
کتاب برای مخاطب فارسی زبان غریب بود و پی یر سولاژ هم 
در ایران نقاش چندان شــناخته شده ای نیست، مترجمان نام 
آن را به »کمی تاریکــی برای خوب دیدن« تغییر داده اند که از 
متن کتاب گرفته شده است. پییر ســولاژ، 24 دسامبر 1919 
در رودز، واقع در جنوب فرانســه به دنیا آمد و 24 اکتبر 2۰22  
درگذشــت. ســولاژ یکی از اصلی ترین نمایندگان سبک هنر 
غیررسمی به شمار می رود. هنر غیررسمی، یک جنبش بزرگ 
فرانسوی اســت که هنر انتزاعی هندسی را فدای بیان صریح 
می کند در دهۀ 5۰ و 6۰ میلادی، هنرمندانی چون ســولاژ و 
جورج ماتیو روی حرکات بیانی قلم کار کردند که سبکی به نام 
»تاشیســم« را در زیر مجموعۀ  هنر غیر رسمی پدید آوردند. 
»تاشیسم« نوعی کشمکش بین خط و قلم است. آثار تاشیسم 
یا رنگ افشانی، انبوهی رنگ هستند که روی هم قرار می گیرند 
و با خطوط سریع نقاشی می شوند. شهرت سولاژ در استفاده 
از بازتاب نور در رنگ ســیاه اســت که خود آن را سیاه ـ نور یا 
فراسیاه می  نامد. او می گوید: »کاری که می خواستم با جوهر 
انجام دهم، ســفید و براق کردن کاغذ سفید است تا همچون 
برف شود«. او رنگ ســیاه را رنگ بسیار فعالی می داند که با 
قرار گرفتن در کنار یک رنگ تیره برانگیخته می شــود. اولین 
تجربۀ فراسیاه سولاژ به ژانویۀ 1979 باز می گشت. این تجربه 
موجب تحولی در کار ســولاژ شــد و اولین تابلوی فراسیاه او 
نقاشــی در موزۀ فابر مون پولیه نگهداری می شود. کریستیان 
کادمی فرانسه را برای تمامی آثارش  بوبن که سال 2۰16 جایزۀ آ
از آن خود کرد، سال 2۰19 کتاب »پییر،« را نوشت که همچون 
کتاب های دیگرش با اســتقبال فراوانی مواجه شد. این کتاب 
خط فاصلۀ میان ســولاژ نقاش و بوبن شــاعر است، کتابی 
ســاخته شده با قلم و قلمو ســولاژ در تک تک صفحات این 
کتاب حضور دارد بی آن که باشد؛ در واقع، بوبن، با هنرمندی 

در مورد یک دوست می نویسد.

کمی تاریکی برای خوب دیدن
کریستیان بوبن

ترجمۀ سمیه سزاوارشریعتی، مژده ابراهیم  نتاج 

نشر خزه / ۷۲ صفحه/ ۵۰ هزار تومان

ادامه تیتر یک
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بپذیرد؛  شما اینطور نشان دادید که انگار به اجبار برادر مهدی 
باکری بودن باید به جنگ برود و عملیات ها را ساماندهی کند. 

یعنی در معذوریتی است که نمی تواند آن را نپذیرد.
اگر اینطوری در آمده تقصیر من اســت. اما باید بدانید حمید 
چریک تر از مهدی اســت. عاشــق زن و بچه اش بوده و این دو 
عاشق و معشوق بودند. شاید چون حمید زیر سایه مهدی قرار 
می گیرد، اینطور به نظر می رسد. حمید خیلی چریک و نظامی 
بوده. قصه حمید را به خاطر نرسیدن پول کلًا از فیلمنامه حذف 
کــردم. حمید برای درس خواندن به آلمان می رود. اما از آنجا به 
لبنان رفته، از لبنان به ســوریه می آید و در اردوگاه های فلسطینی 
آموزش می بیند. اســلحه وارد ایران می کرده با رحیم صفوی به 
ســفر می رود. حمید دو چهــره دارد؛ یکی اینکه خیلی چریک 

است و دیگر اینکه همه می گویند خیلی مظلوم است. 
A  چــرا زمان شــهادتش از نزدیک او را نشــان نمی دهید ما 

شهادت او را از نگاه دیگران می بینیم.
  به خاطر اینکه غیرواقعی می شود. هر شهادتی که در این 
ســریال  می بینید از نگاه دیگران اســت. به خاطر اینکه وقتی 
دوربین به این صحنه نزدیک باشــد، غیرواقعی می شود. من 
نمی توانم علیه تصویر ذهنی مردم از جنگ عصیان کنم. تصویر 
ذهنی مردم ایران از جنگ را روایت فتح ساخته است. هر وقت 
چیزی می ســازیم که شبیه این نیست تماشــاگر پس می زند؛ 
چون شــکل تصویر ذهنیش نیست و اگر دکوپاژی غیر از این 
باشــد فکر می کند اداست. من همه تلاشم را کردم که تصویرم 
شبیه لنزهای روایت فتح باشد. حمید مظلوم بود و او را مجبور 
می کنند توبه نامه بنویســد اما من خیلــی نمی خواهم وارد این 
مساله شــوم؛ چون روایت های مختلفی هست و به من اثبات 
نشــد که کدامش درست اســت. حمید به عنوان یک بسیجی 
ســاده مجبور بوده برود، چون کادر لشکر باید سپاهی می بود. 
حمید جز اولین نیروهای واردشونده به خرمشهر بود؛ ولی آن 
موقع زیرمجموعه لشکر نجف بود. واقعاً چنین چیزی نبود که 
حمید دوست ندارد، آنجا باشد؛ اتفاقا حمید با عشق به زن و 
بچه، همسری که حامله است می گذارد و می رود و کاملًا یک 
رزمنده بود. چون به لحاظ ملزومات قصه نمی توانستم بخشی 
از قهرمانی های حمید را نشان دهم، این جنبه پررنگ تر شده؛ 
ولی واقعاً این نبود. آدم هایی که شهید شدند از دنیا سیر نبودند 
که بروند، کشته شوند. آنها عاشــق زن و بچه هایشان بودند. 
اگر نامه های حمید و فاطمه را بخوانید کباب می شوید و همه 
اینها براساس واقعیت است. حمید نوشته، این دفعه رفتن برایم 
خیلی سخت اســت. حتماً کار شیطان است و ایمانم ضعیف 

شده که من این بخش دوم را درآوردم. 
A عاشورا با اینکه سریالی درباره مهدی باکری است اما انگار 

چیزهای دیگری در ذهنتان بوده که آنها را هم به تصویر کشیدید. 

به طور مثال، در قســمت سوم ما فقط دو پلان مهدی باکری را 
می بینیم و بقیه اش درباره یک بسیجی جوان است. 

مــن می خواســتم راجع به لشــکر 31 عاشــورا و معاون و 
فرمانده اش حرف بزنم. اما بی انصافی اســت که همه چیز به نام 
مهدی و حمید تمام شــود. علی اصغر، یک بســیجی 18 ساله 
اســت که او را در طلائیه از دســت دادیم. در خوی، کوچه ای 
است که 9 جوان در آن شهید شدند، حتی اسم کوچه »شهیدان« 
شــده است. اساس لشکر عاشورا و فلسفه اش را مهدی باکری 
گذاشــت و می گوید در عاشورا تعداد ســپاهیان کم بودند اما به 
خاطر ایمان و باورشان نمی ترسیدند. به خاطر همین روحیه بود 

که اعضای لشکر عاشورا اکثراً خط شکن بودند. 
A  عاشورا نشــان از یک کارگردانی پخته و حرفه ای دارد اما 

شــما بازیگر هستید و کارگردانی نمایش عروسکی می کردید. 
این سریال نشان دهنده این است که یک کارگردان با تجربه پشت 

دوربین ایستاده است. 
من یک تیم خیلی خوب داشــتم، مثل دســتیارانم و عوامل 

پشت صحنه. 
A .اما به هر حال شما دکوپاژ  کردید 

بله، چون به آن خیلی فکر کردم. 
A فیلم جنگی زیاد دیدید؟ 

بله، مثلًا روایت فتح را دوره ای می بینم و برایم کهنه نمی شود، 
چون حس ها واقعی اســت. قبل از هر چیزی باورپذیری برایم 
مهم است. گاهی اوقات فیلم های سینمای جنگ را که می بینم، 
عصبی می شوم.  لنز را روی صورت یک نفر می بندند و به سمت 
چپ و راست می برند. »دیده بان« جز فیلم های محبوبم است و 
به خاطر سادگی و خلوصش آن را بارها می بینم. فیلم های جنگی 
زیادی دیدم و نقاط قوتشــان را درآوردم. من فیلم های رســول 
ملاقلی پور, شــهریار بحرانی و ... را دیدم. معلم های تصویری 
خوبی داشتم؛ مهم تر از همه روایت فتح و کار فیلمبردارهایی که 
در آن شــرایط با درک نور، لنزها و محدودیت هایی که داشتند، 
کار کردند را خیلی دوست دارم. تلاش کردم شاگرد خوبی باشم. 
اگر هر یک از این فیلم ها ســاخته نمی شــد یک ایــراد به کارم 
اضافه می شــد اما ســعی کردم خوب ببینم. اینها معلم های من 
بودند.  ما زمســتان را در تابستان جنوب بازسازی کردیم. قابل 
تصور نیست؛ سفیدی چشم های همه ما زرد شده بود و داشتیم 
می پختیم. یکسری از ســکانس ها را نگرفتیم و خیلی افسوس 
می خورم، چون امکاناتش را نداشــتیم. مــن اصلًا اعتقادی به 
جلوه های ویژه ندارم، مگر اینکه تزئینی یا از سر ناچاری باشد. 
کارگردانی مرا پیر می کند اما بیشــتر خــودم را یک کارگردان، 
نویســنده، طراح صحنه، کاریکاتوریست و بعد بازیگر می  دانم. 

من اصلًا رویای بازیگری نداشتم. 
A در این سریال مظلومیت خانواده شهدا برای اولین بار درست 

نشــان داده شــده؛ فقط یک زنگ تلفن،  آواری بر سر تماشاگر 
خراب می کند؛ زنی که در اســتیصال است، بچه اش تب دارد و 
باید به بیمارســتان برود و از آن سو، پدری که کیلومترها دورتر 

زنگ می زند که برای آخرین بار خداحافظی کند.
ترس از دست دادن، بسیار ویرانگر است. من کمی انتظار را 
هم با آن ترکیب کردم. پدر من معلم و دبیر ادبیات بود و ســه ماه 
سه ماه به جنگ می رفت. تلخی غروب های جمعه هنوز در جانم 
است. در ســال 65  مادرم سیب زمینی خرد می کرد که یک باره 
مارش عملیات را زدند و انگشــتش را برید. چون معنی مارش 
این بود که فردا وانت بنیاد شــهید شــروع به چرخیدن در شهر 
می کند و اسامی شــهدا را با بلندگو اعلام خواهد کرد. یک باره 
5۰ تا 7۰ نفر شــهید می شد. از هر 1۰ خانه 5 خانه مرد نداشتند 
و در جنگ بودند. من فرصت این را داشتم که تمام این تصویرها 

را در ذهن بسازم. 
A چقدر تخیل وارد داستان کردید؟ 

خیلی کم. 

A ایجاب نمی کرد یا نمی خواستید؟ 
دیتاها را جا به جا کردم؛ مثلًا بخشی از کاراکتر فاطمه و حمید 
را در مهدی و صفیه آوردم؛ اما به جز یکی دو جا خیلی محدود، 
بقیه همه دیتاست؛ یعنی نمی توان بدون سند و دیتا قصه ساخت 

و همه را دارم. 
A بازیگران را چطور انتخاب کردید؟ 

فراخوان دادیم. می خواســتم صورت ها، صورت های معصوم 
آن دوره باشــند و طبعاً شــباهت هم در انتخــاب دخیل بود که 
کارمان را خیلی سخت می کرد. بخش عمده ای از کار، انتخاب 

بازیگر است که البته آدم را بیچاره می کند. 
A در یکی از تاک شوها انتقاد خیلی شدیدی از نبود امکانات 

کردید و گفتید دیگر سراغ  این داستان ها نمی روم؛ الان هم همان 
نظر را دارید؟ 

آن موقع چون در حین ســاخت بودم از این تریبون اســتفاده 
کردم بــرای اینکــه شــرایط مان بهتر شــود. اصرار کــردم که 
قســمت های اول آن را پخش کنند و این برنامه خیلی کمک مان 
کرد. کســی مرا مجبور نکرد که به سراغ کار جنگی بروم. اگر با 
کار جنگی شــروع کنید و بعد به سراغ یک کار عاشقانه بروید، 
همه می گویند اولیش را ساخت و راهش باز شد. من علاقه دارم، 
ولی حاضر نیستم با بودجه دولتی بسازم، چون بودجه نمی دهند و 

خیلی اذیت تان می کند. 
A .بخش خصوصی هم نمی تواند زیر بار این هزینه ها برود 

جنگ حتماً توپ و تفنگ ندارد. قصه هایی در جنگ هست 
که اصلًا به اینها نیاز نیســت. یکی از جذاب ترین قصه ها بحث 
گم شدن نیروها در وسط جنگ است؛ مثلًا در طلائیه نیروهایی 
بودند که پنج شــب نخوابیدند و خیلی ها سرپا خوابشان می برد، 
می افتند و همان جا می میرند. بخشــی از واقعیت این است که 
ما نیروهای مســلح آموزش دیده، تربیت شــده نداشــتیم. چرا 
عملیات ها در زمســتان بود؟ به خاطر اینکه، کشــاورز و کارگر 
در زمســتان بیکارند و اعزام به جبهه زیاد بود. نیروی حرفه ای 
نداشــتیم 2۰ روز آموزش می دیدند و بــه جنگ می رفتند. حتی 
ارتش هم پر از ســرباز بود. واقعیت این است که ما چاره ای جز 

استفاده از نیروی انسانی نداشتیم. 
A شما با توصیه پدرتان و تعصبی که به همشهریتان داشتید 

که ســرداران بزرگ و قهرمان بودند به ســراغ این سوژه رفتید، 
درباره اش تحقیق و پژوهش کردید و ســریال ســاختید. وقتی 
تحقیق کردید باز هم همان نگاه و تعصب قبل را نســبت به آنها 

داشتید؟ 
 مهدی باکری؛ آدم بســیار عجیب وغریب و مخلص تری 
از چیزی بود که نشــانش دادم؛ اگر بخواهم ایمان را در کسی 
خلاصــه کنم می گویــم، مهدی باکــری. او، حمیــد و تمام 
فرمانده هایش را از دســت داد و تا لحظه آخــر هم  ماند و هر 
کاری می کنند، برگردد؛ برنمی گردد. در ابتدای ساخت سریال، 
قولی به احسان، پسر حمید باکری دادم و گفتم تاریخ را جعل 
نمی کنــم و به مخاطب هم باج نمی دهم. چیزی را می گویم که 
باور دارم و دروغ هم نگفتم. شاید همه چیز را نگفتم  به خاطر 
اینکه راه ساختن چنین کارهایی هموار نیست. من راه را برای 
تک چهره هایی که مثل من انگیزه دارند، هموارتر می کنم. تلاش 
کــردم روح کار را حفظ کنم. در ابتدای ســریال دوربین روی 
دست بیشتر داشتم اما از یک جایی به بعد همه را حذف کردم، 
چون معتقد بودم که باید مهدی باکری را نشان دهم، نه خودم 
را به عنوان کارگردان. واقعاً نمی خواستم چهره اش را مخدوش 
کنم، یا اگر چیزی باشــد تطهیرش کنم، یا یک بعد معنوی به 

او بدهم. 
A فضای سکانس آخر قدری با بقیه فیلم و سریال فرق دارد؛ 

یعنی به شکل عارفانه عاشقانه است. طراحی آن سکانس با 
قاصدک ها و رنگی که دادید فضای جنگ را می شکند. 

بله، در پرده آخر باید آتش حرف اول را می زد. حُرم گرما را 
باید می دیدیم. اما آن منطقه در آن زمان سرســبز و خیلی زیبا 
بوده. می دانید که فرماندهان لشکر عاشورا و نجف بیشتر برادر 
بودند. آن زمان افرادی که از دور منطقه را می دیدند، می گویند 
آســمانش قرمز بود. چراکه آنقدر آتش و بشکه های انفجاری 
آوردند که تمام منطقه را آتش گرفته بوده. واقعاً جنگ ما نابرابر 
بوده. اگر می خواستم دوباره این سریال  را بسازم، خیلی کارها 
را انجام می دادم و خیلی کارهــا را انجام نمی دادم، ولی توان و 

بضاعتم همین و ادای دینی به این آدم ها بود.
A آنقدر مرزبندی ها زیاد شده که سریالی  به این خوبی که 

خیلی طولانی و خسته کننده نیســت و روی دیگر جنگ را 
نشان می دهد، به دلیل اینکه صداوسیما جایگاهش را از دست 

داده مورد بی مهری قرار گرفته است. 
 به نظر من به مرور زمان دیده می شــود و جایگاهش را پیدا 
می کند. کمتر کاری پیدا می کنید که اینقدر به واقعیت ها وفادار 
مانده باشد این لوکیشــن ها همگی شبیه واقعیت است؛ ما در 
کانال هــا برخلاف دیگر فیلم ها، ســنگ نداریم، چون همش 
خاکی بوده؛ لباس ها را از انبارهای آماد و پشتیبانی سپاه گرفتیم 
که مال زمان جنگند. خیلی از آنها پوسیده و عوارض شیمیایی 
رویشان بود که در حین شست و شو وا می رفت و پاره می شد؛  

تا جایی که توانستیم به واقعیت وفادار ماندیم. 

دیدگاه: یادداشت سینمایی 

اعتراض بر پرده
سینماگر معترض شناخت اجتماعی را افزایش می دهد

سینما، یکی از مهم ترین ابزارهای رسانه ای دنیای مدرن برای 
بیان دیدگاه های اعتراضی اســت و هنرمندان با بهره گیری از این 
روش، اعتراض هــای برآمده از نهاد جامعــه را با خلاقیت های 

خودشان به تصویر می کشند.
اساســاً اعتراض های اجتماعی در هر کشوری با شیوه های 
گوناگون بیان می شــود، در این میان، ســینما رســانه ای اســت 
کــه فرصــت دارد، دیدگاه های اعتراضی را مطــرح و راه کارها و 
پیشنهادهای اصلاح مورد نظر جامعه را پوشش دهد. هنرمندان 
در همکاری و همراهی با نهادها، ســازمان ها و گروه های فعال 
در حوزه هــای مرتبط، توانایــی تاثیرگذاری و اعتــراض خود را 
تقویت می کنند و همکاری با سازمان های غیرانتفاعی، رسانه ها، 
فعالان اجتماعی و سیاســتمداران می تواند به هنرمندان در بیان 
دیدگاه ها و اعتراضات شــان کمک کنــد. البته گاهی نیز فقط به 
شــکل پررنگ اثر رفتارهای حکومت  ها را بر مردم نشان می دهد 
و از زاویه ای به آن نگاه می کنند که کمتر کسی توجه کرده است. 
سینمای اعتراضی و ســینماگر معترضبه طور فعال با جامعه در 
تعامل است و از طریق آثار خود با مخاطبان سخن می گوید. در 
واقع، سینمای اعتراضی و ســینماگر معترض صرفاً واکنش گرا 
نیســت، بلکه گاهی کنشی موثر نســبت به رفتارهای حاکمان و 
تصمیم سازان حکومتی  و دولتی دارد. مهم ترین نکته این است که 
هنرمندان در تلاش برای بیان اعتراضات شــان، درک و همدردی 
با دیگران را حفظ می کنند و از روش هایی اســتفاده می کنند که 
تاثیر مثبتی بر جامعه و مخاطبان داشته باشند. سینمای اعتراضی 
در برخی کشــورهای صاحب سبک نقش موثر دارد و هنرمندان 
می توانند فیلم هایی را که براســاس دیدگاه ها و نگرش های خود 
ساخته اند و در آن به رفتارها، فسادهای اقتصادی یا سیاسی ناشی 
از تصمیمات تصمیم سازان اعتراض کنند. در این نوع فیلم ها، به 
طرزی خلاقانه داستان ها و شخصیت ها را به تصویر می کشند تا 
نظر خود را درباره مسائلی مانند سیاست، جامعه، محیط زیست 

و حقوق بشر بیان کنند.
فقر، نابرابری، خشــونت، تبعیض ، فساد اقتصادی و برخی 
دیگر از مســائل اجتماعی یا سیاســی را با زبــان طنز یا ادبیات 
رســمی، بیان می کنند و با این روش پیام های شــان را در قالبی 
سبک تر و مســلط تر ارائه می دهند تا توانایی ایجاد تحول و تغییر 
در ذهنیت جامعه را داشته باشــند.برخی ناظران و فعالان تاریخ 
کتور  سینما معتقدند سینمای اعتراضی ایران از فیلم »حاجی آقا آ
سینما« ساخته آوانس اوگانیانیس، که دومین فیلم تاریخ سینمای 
ایران بود شروع شد و بر همین اساس، سینمای معترض ایران را 
دارای ســابقه طولانی می دانند و می گویند که سینماگر معترض 
در ســینمای ایران به اندازه تاریخ ســینما در ایــران قدمت دارد. 
کتور ســینما« که هنوز هــم از آن به عنوان یکی از  »حاجی آقا آ
بهترین فیلم های کمدی اجتماعی تاریخ سینمای ایران نام می برند 
به وضعیت موجود اعتراض می کند و همین اعتراض عامل مهمی 
در ماندگار شدن این فیلم محسوب می شود.سینماگر معترض در 
هر نقطه ای از جهان وضعیت موجود را مورد هجمه قرار می دهد، 
چون ســینمای اعتراضی کارش همین است، وضعیت موجود را 
نقد می کند و علیه ا ش حرکت هــای تندی انجام می دهد. در این 
میان، واکنش تصمیم گیران که تحت فشار تصمیم سازان پشت پرده 
هستند، متفاوت است. گاهی در سینمای ایتالیا، یا حتی هالیوود 
تصمیم سازان پشت پرده سیاســت های استراتژیک واکنش های 
تندی به برخی آثار داشتند و چالش های بزرگی را برای فیلمسازان 
ایجاد کرده اند. اتفاقاتی که چند ســال اخیر برای کوین اسپیسی 
بازیگر سرشناس آمریکایی بعد از  سریال خانه پوشالی رخ داد در 
همین اتمسفر تفسیر می شود یا در سینمای ایران برخوردی که با 
فیلم های ســنتوری یا اخیراً با فیلم برادران لیلا صورت گرفت نیز 
از همین منظر مورد توجه قرار می گیرد. به هر حال، مهم اســت 
که در هر نوع اعتراضی، افراد به قوانین و مقررات پایبند باشــند 
و حقــوق دیگران را رعایت کنند، چراکه توجه به روش های موثر 
و ســازنده اعتراض می تواند به اثربخشــی بیشتر آن کمک کند. 
ســینمای اعتراضی ترکیبی از هنر ســینما و اعتراض اجتماعی 
اســت که به منظور بیان نظرات سیاسی، اجتماعی یا فرهنگی و 
ایجاد تاثیر در مخاطبان به کار می رود و فیلم ها و آثار سینمایی این 
دسته معمولًا با به چالش کشیدن وضعیت فعلی، نقد سیستم ها 
و نمونه های قدرت، بیان نارضایتی ها و ضداعتراضی ها، به ترویج 
ارزش های اجتماعی و انســانی می پردازنــد؛ به همین خاطر در 
سینمای اعتراضی معمولًا از سبک های نویسندگی و کارگردانی 

خاصی استفاده می شود. 

حسن محمدی
تهیه کننده
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صالح هوشیار، دبیراول حزب کارگزاران در آذربایجان شرقی: 
یکی از صحنه های متعالی دفاع مقدس، فداکاری رزمندگان 
در گشایش معابر مملو از مین بود. معبر این  بار، کانون های 
بحرانی چــون دریاچه ارومیه اســت کــه مین هایش جان 
ایرانیان، به خصوص ساکنان آذربایجان را تهدید می کند. پس 
بایسته است مسئولان با ســرلوحه قرار دادن مدیریت دفاع 

مقدس، ثابت کنند که ایران گهواره شیران است.

جواد زنجانی، دبیــراول حزب کارگزاران در اســتان اردبیل: 
خشک  شــدن دریاچه ارومیه برخلاف تصور عموم محصول 
تصمیمات نادرســت و سیاست های اشــتباه در سطح کلان 
گاهی مــردم در حوزه های آبریز دریاچه بوده اســت که  و ناآ
علاوه بر مخاطرات زیســت محیطی، مناطق مجاور می تواند 
کشــاورزی و حتی حیات را )با توجه به ریزگردهای نمکی( 
در استان های اردبیل، همدان و زنجان نیز به مخاطره بیندازد.

هادی پناهی، دبیراول حزب کارگزاران در آذربایجان غربی: 
احیای دریاچه ارومیه یک ضرورت محیط  زیســتی است 
که جان میلیون  ها نفر را تحت تاثیر قرار می دهد اما متولیان 
به جای مســئولیت پذیری با نادیده گرفتن عوامل انســانی 
دخیل، کاهش بارندگی ها را مهم ترین دلیل خشک  شدن آن 
برجسته می کنند. گویا مسئولان چشم به آسمان دوخته اند 

تا مگر خدا کاری کند؛ مثل همه مشکلات دیگر.

مگر خدا کاری کندکابوس خشک شدن دریاچه ارومیهلزوم بازگشت به مدیریت جنگ

همزمان با تشدید گرمای جهانی، کشور ما نیز تحت تاثیر گرمای 
بی سابقه در سال 2۰23 قرار گرفته و تحت تاثیر تابش خورشید، 
تبخیر آب های ســطحی شــدت گرفته که افزایش تبخیر باعث 
شرایط نابه سامان دریاچه ها و تالاب های کشور شده و اکثر آنها 
حــال وروز خوبی ندارند. چالش های مدیریتی و شــدت تبخیر 
به طور ویژه در حوضه آبریز ارومیه بســیار زیاد بوده و باعث شده 
تا دریاچه ارومیه با وجــود تلاش های جزیره ای که برای احیای 
آن انجام شــده، باز هم در شرف خشک شدن قرار گیرد. تصاویر 
ماهواره ای هم که جدیداً ناســا از آخرین شرایط دریاچه ارومیه 
منتشــر کرده، باعث نگرانی بیشــتر هموطنان درباره سرنوشت 

دریاچه شده است.
در این   راســتا، »محمدحسین حسن زاده«، عضو سابق ستاد 
احیای دریاچه ارومیه و رئیس شــورای آذربایجان شرقی حزب 
کارگزاران ســازندگی ایران در گفت وگو با »سازندگی« با اشاره به 
سابقه فعالیت بیش از دو دهه خود در زمینه مسائل زیست محیطی 
و تشکل های مردم نهاد در این حوزه، به بررسی و مطالعه دریاچه 
ارومیه از ســال 1376 تاکنون پرداخت. وی با اشاره به وضعیت 
بحران دریاچه ارومیه در دولت محمود احمدی نژاد خاطرنشــان 
کرد: در ســال های 1384 تا 1386، رئیس جمهور و دولت وقت 
مقاومت بســیاری برای عدم اجرای برنامه های توســعه و از آن 
جمله موضــوع احیای دریاچه ارومیه و تالاب ها بود که نشــان 
از بی اهمیتی این موضوع برای آنها داشــت. به  طوری  که موجب 
اعتراضات فعالان زیست محیطی در این زمینه شد. حسن زاده با 
اشاره به اینکه از سال 1386 به بعد با مطالبه گری فعالان جامعه 
مدنی، اجتماعی و محیط  زیستی منطقه با همکاری دفتر عمران 
سازمان ملل، شورای تنظیم سند مدیریت جامع دریاچه ارومیه با 
محوریت طرح ملی تالاب های کشور تشکیل و تیم های منتخب 
از سه استان آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی و کردستان پس از 
چند ســال به توافق سند مدیریت جامع دریاچه ارومیه رسیدند، 
که پس از دو ســال از امضای آن به تشکیل ستاد احیای دریاچه 

ارومیه منجر شد.
عضو ســابق ســتاد احیای دریاچه ارومیه با اشــاره به بالا 
بردن حساســیت جامعه در دهه 9۰، یادآور شد: در این بازه زمانی 
با توجه اهمیت موضوع احیای دریاچــه ارومیه برای گروه های 
فعال محیط زیســتی، نمایندگان وقت حوزه انتخابیه سه استان 

نیز مجبور به پیگیری موضوع شــدند؛ یکــی از نمایندگان وقت 
آذربایجان شــرقی به صراحت به گروه های فعــال اعلام کرد که: 
»یک دریاچه ارزش این همه های وهوی ندارد؛ خشــک شود، 
آسفالتش می کنیم«. حســن زاده با بیان اینکه حساسیت اشتباه 
نمایندگان باعث به وجود آمدن نگاه امنیتی شد، خاطر نشان کرد: 
نگاه غیرکارشناسی، قانون گذاری نادرست و سیاست گذاری های 
اشتباه در حوزه کشاورزی را از دلایل دیگر بحران دریاچه ارومیه 
دانســت و افزود: به جایی رسیدیم که علاوه بر آب های سطحی، 
دست به ذخایر استراتژیک آب های زیرزمینی برده ایم که این اقدام 

خود باعث معضلات دیگری مثل فرونشست و غیره می شود.
حســن زاده افزود: نبود برنامه ریزی مناســب باعث شده در 
بخش کشــاورزی دچار مشــکلات عدیده ای باشیم؛ چند برابر 
شدن سطح زیر کشــت در منطقه حوضه آبریز دریاچه ارومیه یا 
حتی در مقطعی ورود مهاجران شهر های بزرگ، مانند اصفهان 
برای کشــاورزی در آذربایجان غربی، همگی نشــان دهنده  نبود 
مدیریت کارشناسی و مناسب است. این فعال محیط  زیستی با 
اشاره به نقش بخش کشاورزی، خاطرنشان کرد: قطعاً موقعیت 
جغرافیای کشــور و قرار گرفتن در شرایط خشک و نیمه خشک 
کشور در کنار توسعه بی رویه کشاورزی و مدیریت نادرست منابع 
آب، عامل شرایط کنونی دریاچه ارومیه و بسیاری از تالاب های 
کشــور اســت و تا زمانی که بــه افزایش راندمان کشــاورزی و 
مدیریت اصولی منابع آب و روش های نوین در این حوزه نرسیم، 
این شرایط ادامه خواهد داشــت. وی یادآور شد: عملکرد ما در 

دهه های گذشته در بحث مدیریت آب و افزایش بی رویه سطوح 
کشــاورزی، در کنار تعدد چاه های مجاز و غیرمجاز در حوضه 
آبریز ارومیه حفر شده، نشان می دهد که ما اشتباه کرده ایم و باید 
تا دیر نشــده، اشتباهات گذشــته را جبران کنیم. این پژوهشگر 
حوزه محیط  زیســت گفت: مــرگ دریاچه ارومیه ســال های 
پیــش اتفاق افتاده و غیرممکن اســت این دریاچــه دوباره احیا 
شــود، چراکه امروز این موضوع دیگر در بین اولویت های دولت 
ســیزدهم نیســت. وی افزود: دولت آقای رئیسی می توانست با 
برنامه ریزی کارشناســی مرگ دریاچه ارومیه را به تاخیر بیاندازد 
و نگین ســرخ آذربایجان را دوباره به ســمت احیــا ببرد که این 
موضوع هم مانند سایر وعده های دولت سیزدهم در شمال غرب 
فراموش شد. حسن زاده با اشاره به عدم نتیجه گیری ستاد احیای 
دریاچــه ارومیه، تصریح کرد: بزرگ تریــن دلایل نتیجه نگرفتن 
این ســتاد در دولت ســیزدهم، تفیض اختیار بی جا، عدم توجه 
به مســائل اجتماعی و فنی بود؛ چراکــه وقتی پهنه ای آبی مانند 
دریاچه ارومیه تبدیل به بحرانی در ســطح ملی و کشــور است، 
نباید ریاست این موضوع را به استان سپرد؛ چراکه منابع محدود 
منطقه ای جوابگوی این بحران کشوری نبوده و موضوع دیگر این 
است که هیچ زمانی مدیران دستگاه  های اجرایی زیر سایه دستور 

یک استاندار نمی روند.
وی ادامــه داد: عملکــرد دولت ســیزدهم در قضیه دریاچه 
ارومیه، یک عملکرد نمایشــی است که به جرأت می توانم بگویم 
این موضوع حتی جز اولویت های آخر رئیس جمهور هم نیست و 
تمامی اقدامات حال حاضر مصوبه ســتاد احیای دریاچه متعلق 
به چندین سال قبل است. رئیس شورای آذربایجان شرقی حزب 
کارگزاران سازندگی ایران افزود: معتقدم دو مقصر بزرگ خشک 
شدن دریاچه ارومیه، وزارت نیرو و وزارت جهاد کشاورزی است 
که بدون هیچ برنامه ای به سمت نابودی اکوسیستم طبیعی منطقه 
حرکت می کنند. وی دولت روحانی را نقطه مقابل دولت رئیسی 
دانست و عنوان کرد: دولت یازدهم نخستین مصوبه هیات دولت 
خــود را در اختیار این پهنه آبی قرار داد که نشــان دهنده اهمیت 
موضوع بود. ایــن دولت با اجرای طرح هــای مختلف در زمینه 
کشــاورزی و مدیریت هدفمند آب توانست دریاچه ارومیه را به 
سمت امید سوق دهد. حسن زاده در پایان با بیان اینکه به احیای 
دریاچه ارومیه از طرف دولت سیزدهم ناامیدم، خاطرنشان کرد: 
دولت فعلی می توانســت با ادامه برنامه های مصوب ستاد احیا و 
افتتاح و انجام به موقع پروژه ها، ازجمله کانال و تونل کانی سیب 
که بعضــاً در دولت قبل به مرحله نهایی رســیده بودند، از عمق 

فاجعه جلوگیری کند.

 گفت وگو با »محمدحسین حسن زاده«، عضو سابق ستاد احیای دریاچه ارومیه
و رئیس شورای استان آذربایجان شرقی حزب کارگزاران سازندگی ایران

عاملان بحران دریاچه ارومیه

دیدگاه: یادداشت روز

لزوم اصلاح شیوه  حکمرانی آب
درباره نقش عوامل انسانی در خشکی دریاچه ارومیه

کاهــش ســطح آب دریاچــه ارومیــه، به خصوص در 
ســال های اخیر به یکی از دغدغه هــا و نگرانی های اصلی 
زیست محیطی تبدیل شده است و متاسفانه پیامدهای ناگوار 
ناشــی از خشک شدن این دریاچه و تخریب اکوسیستم آن، 
به  طرز قابل  توجهی کیفیت زندگی و حیات کشاورزی منطقه 
را تا شعاع 5۰۰ کیلومتری این دریاچه در استان های مجاور 

تحت تاثیر قرار داده است.
حوضه دریاچــه ارومیه به  عنوان یکی از 6 حوضه بزرگ 
آبریز کشــور، میزبان فعالیت های کشاورزی و صنعتی بوده 
و ورودی های اصلی آب آن »ســیمین رود«، »زرین رود« و 
»آجی چای« هستند. این منطقه به علت وجود دشت  هایی 
مانند دشــت تبریز، دشت ارومیه، دشت بوکان و... یکی از 
کانون  های مهــم و اصلی برای انجام فعالیت  های دامپروری 
و کشاورزی به حساب می آید. براساس اطلاعات مرکز ملی 
آمار ایران، 42 شــهر و 52۰ روســتا در حوضه آبریز دریاچه  
ارومیه قرار دارند و حدود 9/2 درصد از کل جمعیت ایران در 

این محدوده ساکن اند.
از نظر اکوسیســتم می توان ادعا کــرد، دریاچه ارومیه به 
 جهت دارا بــودن  1۰2 جزیره، دومین دریاچه شــور از نظر 
سختی در جهان پس از بحرالمیت، بیستمین دریاچه وسیع 
جهان، محل زندگی آبزی ارزشــمند آرتیمیا و... حائز یک 
اکوسیســتم ویژه اســت که به  عنوان پارک ملی و هم چنین 
یک اندوخته طبیعی جهان در یونسکو به ثبت رسیده است. 
ولی درحال حاضر، دریاچه ارومیه حال وروز خوبی ندارد و 
براساس پژوهش  های انجام  شده و اعلام مسئولان در بیش از 
دو دهه گذشته به  طور متوسط هر ساله 4۰ سانتی  متر از ارتفاع 
موجود آب سطح دریاچه کم شده و درنتیجه 95 درصد از کل 

آب موجود در آن کاملًا خشک و نابود شده است.
نکته حائز اهمیت در مورد خشک شدن دریاچه ارومیه 
این است که درحال حاضر، میزان سطح تراز آب این دریاچه 
به قدری کاسته شده اســت که کفه و بستر کاملًا نمکی آن 
آشکار اســت و به محلی برای تجمع ریزگردهای رسوبی یا 
نمکی مبدل شده است و پراکنده شدن ریزگردهای نمکی در 
هوا خسارات جبران ناپذیری را در زیست بوم منطقه به  همراه 

خواهد داشت. 
دلایل مختلفی که سرآمد آنها سوء مدیریت در منابع آب 
و افراط گری در برداشت آبخوان  ها و همچنین دست کاری در 
وضعیت طبیعی دریاچه اســت، دریاچه را در بدترین حالت 
ممکن خود قرار داده است. تحقیق جدیدی توسط چند تن 
از محققان در آمریکای شمالی نشان می دهد که خشکسالی 
و تغییرات اقلیمی، تنهــا باعث کاهش 5 درصدی بارش در 
حوزه آبریز دریاچه شــده و عوامل انسانی شامل پروژه های 
توسعه اقتصادی-آبی و ساخت جاده میان گذر روی دریاچه، 

وضعیت دریاچه را به بحران کشانیده  است.
این درحالی ا ســت که ظرف دو دهه اخیــر، بیش از 6۰ 
ســد و بند در مسیر رودخانه های حوزه آبریز دریاچه ارومیه 
احداث شــده که اکثر قریب بــه اتفاق آنها بدون پشــتوانه 
مطالعاتی و آینده پژوهی ساخته شده اند و میزان آب ورودی به 
دریاچه را کاهش داده اند. گفتنی است همه این سدها توسط 
وزارت نیرو احداث نشــده، بلکه تعداد زیادی از آنها، سدها 
و بندهای کوچک تری هســتند که از ســوی وزارت جهاد 

کشاورزی احداث شده و مورد بهره برداری قرار گرفته اند.
همچنین در اطراف دریاچه ارومیه و حوضه آبریز دریاچه 
طی این سال ها بیش از 8۰ هزار حلقه چاه غیرمجاز حفر شده 
که باعث کاهش شدید سطح آب های زیرزمینی این منطقه 
شده اســت. این موضوع ناشی از توسعه بی برنامه و بی رویه 

کشاورزی منطقه است.
در این میــان، احداث غیراصولی پــل میان گذر در روند 
خشک شدن دریاچه بی تاثیر نبوده است، چراکه عملًا امکان 
تبادل آب بین قسمت شــمالی و جنوبی دریاچه را ناممکن 
ســاخته، درحالی  که چرخش آب و گردش هیدرولیکی آن 

برای ادامه حیات دریاچه ضروری بود.
تنها راهی کــه با اعمال آن می  تــوان از پیامدهای ناگوار 
خشــکی دریاچه ارومیه کاســت، اعتماد به دانشــمندان و 
پژوهشــگران فعال در این حوزه و اجــرای طرح های متنوع 
فناورانــه، اصلاح شــیوه های حکمرانــی آب و اجتناب از 
سیاســت گذاری های غیرکارشناســی و غیرتخصصــی در 

موضوع آب است.

امید قلی پور
روزنامه نگار

احسان علیائی
 دکترای علوم و مهندسی آب

و پژوهشگر حوزه آب

باشگاه جوانان کارگزاران سازندگی ایران سازندگی جوان
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معاون درمان وزیر بهداشــت در نامه ای به دانشگاه های علوم 
پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی سراسر کشور بر ضرورت 
کسب آمادگی برای احتمال افزایش بروز بیماری های تنفسی 
تاکید کرد. ســعید مهری، اپیدمیولوژیســت نیــز گفت که، 
بازگشایی مدارس و آغاز پاییز، داده های اپیدمیولوژیک نشان 
می دهد که احتمــالًا طی 4هفته آینــده افزایش بیماری های 

تنفسی خواهیم داشت.

وزارت بهداشــت اعلام کرده که،  هاری یک بیماری ویروسی 
اســت که سیستم اعصاب مرکزی شامل مغز و نخاع را درگیر 
می کند. ســالانه بالغ بر 32۰ هزار نفر در کشــور مورد گزش 
توسط پستانداران قرار می گیرند. مرگ فرد مبتلا قطعی است. 
متاسفانه ســالانه حدود 1۰ تا 2۰ نفر به دلیل عدم مراجعه به 
موقــع به مراکز مراقبت  هاری، مبتــلا به هاری و دچار علائم 

بیماری می شوند و فوت می   کنند.

 ســیدکاظم موســوی، رئیــس کل دادگســتری فــارس 
گفت:  عامــل اصلی جنایت تروریســتی حرم مطهر حضرت 
شــاهچراغ)ع( به دوبار اعدام محکوم شده و تحقیقات برای 
ابعاد بیشــتر این حادثــه همچنان درحال انجام است.ســایر 
عوامل دخیل در این پرونده در کشور دستگیر شده و در اختیار 
مقامات قضایی استان فارس قرار دارند و امیدواریم در همین 

آبان  ماه بقیه عوامل را هم به مجازات قانونی برسانیم.

دوبار اعداممرگ بر اثر هاری آماده باش کرونایی 

شــورای نگهبان دیروز مصوبه هفته گذشته مجلس درباره 
حذف تاثیر قطعی معدل بر کنکور و دروس عمومی را به دلیل 
مغایرت با قانون اساســی رد کرد. مصوبه ای که تمام تلاشش 
متوقف کردن مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی بود. سال 
گذشته اعلام شد کنکور با قوانین جدید برگزار می شود، قوانینی 
که مدعی آن شــورای عالی انقلاب فرهنگــی بود، با نظر این 
شــورا، معدل دانش آموزان در مدرسه تاثیر قطعی روی قبولی 
آنها در کنکور دارد، تاثیری که در ســال اول اجرا فقط متوجه 
پایه دوازدهم شــد، آن هم فقط 4۰ درصد، امــا قرار بر آن بود 
که در کنکور 14۰3 این تاثیرگذاری پنجاه پنجاه شود، یعنی 5۰ 

درصد معدل و 5۰ درصد آزمون سراسری تکلیف یک 
دانش آموز را برای ورود به دانشگاه مشخص می کند، 
همچنین در مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
قرار شــد در ســال های آینده تاثیر قطعی معدل در 
قبول شــدن دانش آموزان سهمی 6۰ درصدی داشته 
باشد و سهم تاثیرگذاری آزمون سراسری در نهایت به 
4۰ درصــد کاهش یابد؛ اتفاقی که برای اولین بار در 
کنکور 14۰2 رخ داد. حذف دروس عمومی از آزمون 
سراســری و برگزاری دو نوبت آزمون در سال هم در 

این مصوبه وجود داشت.
اما این مصوبــه از همان ابتــدا مخالفان خود را 

داشت، همان طورکه موافقان مدعی بودند که این مصوبه دست 
مافیای کنکور را از سرنوشت داوطلبان قطع می کند، مخالفان 
ادعا داشــتند که پای مافیای معــدل و مدارس غیرانتفاعی به 
سرنوشــت دانش آموزان باز می شود. خیلی ها هم معتقد بودند 
اگر در روش قبلی دانش آموزان یک ســال اســترس کنکور را 
تحمل می کردند اما الان با تاثیرقطعی معدل آنها دو ســه سال 
گرفتار اســترس و نگرانی های کســب نمره در آزمون مدارس 
و آزمون سراســری می شــوند، در این میان، دیده بان شفافیت 
و عدالــت به عنوان یکــی از مخالفان مصوبه شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی با انتشــار اطلاعیه ای ایــرادات 11 گانه به این 
مصوبه گرفت، از اینکه، »این مصوبه مایه تشــدید فشار مالی 
بر خانواده هاســت و افزایش گردش مالی ســودجویان حوزه 
آموزش را تضمیــن می کند.« تا »حــذف تدریجی داوطلبان 
مناطق محروم در دانشگاه های دولتی از پیامدهای این مصوبه 
است.« در ایرادات 11گانه دیده بان شفافیت به چشم می خورد، 
آنها معتقدند تشکیل مافیای معدل و دریافت شهریه های 1۰۰ 
میلیونی و بیشــتر در برخی مدارس خاص و افزایش احساس 

بی عدالتی در مردم، از آثار مخرب این مصوبه است.
شــهریار رشــتیانی، مشــاور تحصیلی با انتقاد از مصوبه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به تاثیر معدل در کنکور سال 
جاری اشــاره کرده و می گوید: »اگر بــه خروجی های کنکور 
14۰2 نگاه کنید، با عدم همترازی نمرات ســال های مختلف 
مواجه می شــوید. تصور کنید یک داوطلب در سال 14۰2 در 
کنکور شرکت کرده، تراز این داوطلب سال دوازدهم نسبت به 
ترازی که دانش آموزان ســال های قبل دریافت کرده اند، بسیار 
متفاوت اســت. دانش آموزی با معدل کتبی 19/43 در سال 
99 را در نظــر بگیریــد که تراز  9 هزار و 2۰۰ را کســب کرده؛ 
در صورتی که داوطلب همین معدل را در خرداد امسال کسب 
می کــرد، تراز بالای 1۰ هزار می گرفت. طبیعتاً با چنین تفاوت 

ترازهایی، شاهد جابه جایی رتبه داوطلبان خواهیم بود«.
او گفت:»آموزش وپرورش اعلام نکرده بود ترازی که قرار 

اســت به داوطلبان 14۰2 داده شود، متفاوت از سال های قبل 
خواهد بود. به زبانی دیگر، معدل های 2۰، ســال های قبل به 
نسبت داوطلبانی با معدل 19 در سال 14۰2 کنکور داده اند، تراز 
کمتری گرفته اند؛ زیرا سطح سوالات خرداد امسال بالاتر بوده 
است. آیا فردی که نمرات فردی 2۰ کسب کرده، نیاز است در 
ترمیم معدل شرکت کند؟ ما نمره ای بالاتر از 2۰ نداریم و امکان 
ترمیــم نمره 2۰ وجود ندارد، اما متاســفانه این دانش آموزان با 

وجود معدل بالا تراز کمتری کسب کرده اند«.
رشتیانی با بیان اینکه تفاوت ترازها، برای داوطلبان قدیمی 
بیشتر احساس می شود، گفت: »آموزش وپرورش به داوطلبی 
در ســال 93 با معدل کتبی دیپلم 18/12 فارغ التحصیل شده، 
تراز 6 هزار و 1۰۰ داده اســت، در صورتی که اگر این داوطلب 
در خرداد 14۰2 این معدل را کســب می کرد، تراز بالای 9 هزار 

می گرفت«.

درحالی  که کنکور امسال با شیوه و روش جدید برگزار شد، 
اما مجلس شورای اسلامی قانونی را تصویب کرد که حداقل تا 
سه سال همه چیز به شیوه و روش سابق برمی گشت. در قانون 
مصوبه مجلس آمده بود که، »وزارت آموزش وپرورش مکلف 
است تمام زیرساخت های لازم جهت اعمال تاثیر قطعی معدل 
در تعیین تراز و رتبه شرکت کنندگان در کنکور سال 14۰6 و بعد 
از آن را فراهم کند و تا موعد یاد شــده کنکور سال های 14۰3، 
14۰4 و 14۰5 به روال کنکور ســال های قبل از ســال  14۰2 

برگزار می شود«.

 W چرایی رد مصوبه
اما در نهایت، این مصوبه از ســوی شورای نگهبان رد شد 
و نه مصوبه تغییر کرد و نه وزارتخانه ملزم به ایجاد زیرســاخت 
شــد. داوطلبان کنکور که در راستای مصوبه قبلی، درس های 
عمومی را به کناری گذاشــته بودند، حــالا با 4 درس ادبیات 
فارسی، زبان انگلیسی، عربی و معارف اسلامی مواجه شدند 

که باید به صورت کنکوری می خواندند. 
 طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان درباره دلیل رد این 
مصوبه گفته که، »تغییر شیوه برگزاری کنکور در جلسه امروز 
شورای نگهبان مغایر اصولی از قانون اساسی شناخته شد؛ هم 
اصل موضوع و هم زمان اجرای موضوع مغایر شناخته شد«. 

او همچنین درباره زمــان برگزاری کنکور گفت: »برگزاری 
آزمون سال 14۰3 به روال برگزاری آزمون سراسری قبل از سال 
14۰2، با توجه به فاصله زمانی که تا زمان برگزاری کنکور 14۰3 

داریم، مغایر بند 1۰ اصل سوم قانون اساسی شناخته شد«.
سخنگوی شورای نگهبان درباره اصل موضوع هم این نکته 
را گفت که این موضوع در نظرات شــورای نگهبان مسبوق به 
سابقه است. در همین قانونی که مورد اصلاح مجلس شورای 
اســلامی قرار گرفته این موضوع قبلًا هم با اشــکال شورای 

نگهبان مواجه شده بود.
او در پاسخ به این پرسش که آیا معدل در کنکور سال 14۰3 

تاثیر خواهد داشت یا نه، تصریح کرد: بله؛ طبق روالی که سال 
گذشته بوده، خواهد بود. مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

همچنان پابرجاست و مبنای عمل خواهد بود.
همچنین عبدالرســول پورعباس،  رئیس سازمان سنجش 
آموزش کشــور با اشــاره به رد مصوبه اصلاح تبصره 5 ماده 5 
قانون ســنجش و پذیرش در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 
کشور در شورای نگهبان، افزود: »آزمون سراسری سال 14۰3 
براســاس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی در دو نوبت 
برگزار می شود، که نوبت اول روزهای پنج شنبه و جمعه 6 و 7 
اردیبهشت ماه 14۰3 و نوبت دوم روزهای پنج شنبه و جمعه 7 

و 8 تیر ماه 14۰3 برگزار خواهد شد«.
معاون وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری گفته که در آزمون 
سراســری سال 14۰3، ســهم نمره کل ســابقه تحصیلی پایه 
دوازدهم نظــام 3-3-6 در گروه های آزمایشــی اصلی علوم 
ریاضی و فنی، علوم تجربی و علوم انســانی آزمون 
سراســری ســال 14۰3 به میزان 5۰ درصــد با تاثیر 
قطعی اســت و میزان تاثیر نمره کل سابقه تحصیلی 
دیپلم نظام ســالی - واحدی/ ترمــی - واحدی در 
ایــن گروه ها، 5/37 درصد بــا تاثیر قطعی و میزان 
تاثیر ســوابق تحصیلی پیش دانشــگاهی نظام سالی 
- واحدی/ترمــی - واحــدی 5/12 درصد با تاثیر 
قطعی در نمره کل سابقه تحصیلی در مجموع دیپلم 
و پیش دانشــگاهی 5۰ درصد است و همچنین سهم 
نمره کل آزمون اختصاصی )کنکور( 5۰ درصد است. 
رئیس سازمان سنجش آموزش کشور گفت: »دروس 
عمومی آزمون سراسری سال 14۰3 همچون آزمون سراسری 

سال 14۰2 صرفاً از طریق سوابق تحصیلی اعمال می شود«.

 W مجلس اصرار می کند؟
علیرضا منادی  ســفیدان،  رئیس کمیسیون آموزش مجلس 
در گفت وگو با » ســازندگی« درباره احتمال اصرار نمایندگان 
به مصوبه خود،  اظهار بی اطلاعی می کند و می گوید: باید این 
موضوع از سوی طراحان پیگیری شود. اما همزمان می گوید که 
مخالف مصوبه بوده و پیش از طرح آن همراه با رئیس مجلس،  
جلسه ای با اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی برای اصلاح 
مصوبه برگزار کرده و اعضای شورا با اصلاحات موافقت کردند 
امــا برخی از نماینــدگان طرح خود را جلــو بردند که حالا با 
مخالفت شورای نگهبان روبه رو شده است. او همچنین گفت 
که مجلس تلاش می کند تا بار دیگر با شــورا بر ســر اصلاح 

مصوبه به نتیجه برسد«. 
احمدحسین فلاحی،  سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس 
اما در گفت وگو با »سازندگی«  می گوید که احتمالًا نمایندگان 
مجلس بــر مصوبه خود اصــرار کنند اما مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام مصوبه شــورا را تایید می کند. او درباره چرایی 
تصمیم احتمالی مجمع می گوید که، چون شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی پیش از مجلس اقدام به تغییر کرده اســت،  هرچند 
مصوبه مجلس مقدم اســت اما بالاخره آنها با این مصوبه دو 
سال کنکور برگزار کردند و احتمالًا مجمع نیز آن را تایید کند. 
به اضافــه اینکه نمایندگان هم دیگر وارد بررســی برنامه هفتم 

توسعه شده و زمان کافی هم ندارند.
احمد علیرضا بیگی،  دیگر نماینده مجلس نیز در گفت وگو با 
»سازندگی«  می گوید که قطعاً نمایندگان بر مصوبه خود اصرار 
می کنند اما مجمع تشــخیص مصلحت نظــام برای تصویب 
مصوبات اصراری به دوم سوم آرا نیاز دارد و این تعداد آرا به نظر 
بعید است. آن هم در شرایطی که تعیین تکلیف موضوع به زمان 

و سرعت بیشتری نیاز دارد.

نمایندگان مجلس در گفت وگو با سازندگی می گویند: بر مصوبه کنکوری خود اصرار می کنند

مصوبه کنکوری به مجمع می رود

گزارش ویژه

در شرکت گاز استان قزوین برگزار شد: 

معارفه  مراسم  برگزاری 
قزوین- محمودنیا: طی مراسمی با حضور مدیرعامل و سایر 
رؤسای شرکت گاز اســتان قزوین، مرضیه تفنگ چی ها به 
سرپرستی امور برنامه ریزی و سید حمد جوادی به سرپرستی 
واحــد روابط عمومی شــرکت گاز اســتان قزوین منصوب 
شــدند. به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان قزوین، 
مراســم معارفه سرپرســتان امور برنامه ریزی و واحد روابط 
عمومی با حضور مدیرعامل و ســایر رؤســای شرکت گاز 
اســتان قزوین در سالن جلسات این شرکت برگزار و مرضیه 
تفنگ چی ها به سرپرســتی امور برنامه ریزی و ســیدمحمد 
جوادی به سرپرستی واحد روابط عمومی شرکت گاز استان 

قزوین منصوب شدند.
در ابتدای این جلسه علی حجتی پور، مدیر عامل شرکت 
گاز استان قزوین ضمن تشکر از زحمات رؤسای سابق امور 
برنامه ریزی و واحــد روابط عمومی، ابراز امیدواری کرد که 
رؤسای جدید با برقراری ارتباط بیشتر با سایر امور و واحدها 
در سازمان بتوانند خدمات مطلوبتری را به ذی نفعان شرکت 
ارائه دهند. وی جابه جایی کارکنان را در جهت بهبود عملکرد 
سازمان موثر دانســت و افزود: تغییر در مسئولیت  علاوه بر 
توسعه شــغلی، انتقال تجربه و کسب مهارت های جدید را 
برای کارکنان یک ســازمان ممکن می سازد و از طرفی نیز با 
انتخاب و جابه جایی کارکنانی که دارای مهارت، شایستگی 
و تخصص هستند، می توان بخش های مهم سازمان را ارتقا 
داد. شایان ذکر است در این مراسم از زحمات رؤسای قبلی 

نیز تقدیر و تشکر شد.

فائزه مومنی
گروه اجتماعی



چهره های روز خبرسازان  سال ششم   شماره 081526
پنج شنبه 6 مهر  1402

سازندگی: روزنامه   سیاسی و اجتماعی    صاحب امتیاز: حزب کارگزاران سازندگی ایران    مدیرمسئول: سیدافضل موسوی    سردبیر: اکبر منتجبی  
زیرنظر شورای سیاستگذاری: سیدحسین مرعشی )رئیس(،  محمد عطریان فر، محمد قوچانی، علی هاشمی، سیدعلیرضا سیاسی راد، امیر اقتناعی

یع: نشر گستر امروز: 61933۰۰۰ مدیر هنری: رضا دولت زاده    عکس: رضا معطریان    ویراستار: سعیده آرین فر     حروف چین: مجتبی دیدگر    نشانی: تهران، پاسداران، نگارستان پنجم، پلاک 8 ، تلفن: 22841262     چاپ: امید نشر ایرانیان: 9- 88537168   توز
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 جمعه 21 مرداد 
تظاهرات در حمایت از اقدام رهبری

تا شــب در منزل مطالعه وکارکــردم.  امروز هم در 
بعضی شــهرها، تظاهرات در حمایت از اقدام رهبری 
در مورد مجلس بود. بعضی گروه های دانشجویی هم 
بیانیه داده اند و از مجلس خواســته اند که لایحه طرح 
مطبوعات را پیگیری نکنند. عملًا بعضی از گروه ها و 
افراد، صریحاً در مخالفت با رهبری حرف می زنند و در 
رسانه های غربی هم روی این موضوع و نیز بازداشت 
یهودی ها و ]حسن[ یوســفی ]اشکوری[ و ]احمد[ 
زیدآبادی، ]روزنامه نگار[ و تعطیلی ]روزنامه[ بهار و 
... انتقادهای شــدیدی دارند و صریحاً رهبری را به 

عنوان مسئول اینها معرفی می کنند.

به رغم خشکسالی شــدید، در خراسان و سمنان، 
ســیل شــدید  و خرابی داشــته ایم. در ترکیــه، بین 
نخســت وزیر و رئیس جمهور اختلاف افتاده؛ ]آقای 
بولنــت اجویــت[، نخســت وزیر می خواهدکارکنان 
مذهبی دولت را اخراج کنــد و آقای ]احمد نجدت[ 

سزر، مخالف است.
در خانه بودم. وقت با مطالعه و استراحت گذشت. 
ظهر، یاســر و مهــدی و مریم و لیلی بودند و شــب، 
محسن و بچه هایش. اکثر ائمه جمعه، دستور رهبری 
در مــورد ]مســکوت ماندن[ طرح ]اصــلاح قانون[ 
مطبوعــات و اقدام مجلــس به حذف از دســتور را 
ســتایش کرده و به افرادی از نماینــدگان که مخالفت 
کرده اند، تاخته اند و رســانه های بیگانه، مستقیماً به 

رهبری حمله می کنند.
در کشــمیر، حزب  المجاهدین که آتش بس اعلان 
کرده بود، به خاطر عدم تحقق انتظاراتش از سوی هند، 
اعلان تجدید مبارزات مسلحانه کرده و انفجاری هم با 
تلفات زیاد انجام داده و تهدید به انفجار بزرگتر در هند 
کرده است. در عربستان سعودی، زندانیان یک زندان، 
در یک اقدام کم سابقه شورش کرده اند و خواستار بهتر 
شدن وضع خود هستند. اخیراً عفو بین الملل، گزارشی 
در مورد وضع بد زندانیان در ســعودی داده که بی تأثیر 
نیست. روز چهارشنبه هم در یک منطقه آمریکایی و 
انگلیسی نشین عربستان، تیراندازی صورت گرفت که 

انعکاس وسیعی داشت. 

امروز با محسن، ]مدیر دفتر نشر معارف انقلاب[، 
در مورد کیفیت راه اندازی مرکز اسناد، کتابخانه و موزه 
ریاست جمهوری رفسنجان و نیز انتشار صورت اموال 
خانواده که در زمان ریاســت جمهوری به قوه قضاییه 
داده ایم، مذاکره کردیم. با توجه به شایعاتی که در مورد 
ثروت ما توسط دشمنان در داخل و خارج رواج یافته، 
با اعــلان دارایی ها که با تأیید رئیــس  قوه قضاییه در 
نمازجمعه، شــایعات را خنثی می کند و باعث تعجب 
دنیا می شــود که در مدت بیست ســال، از دارایی ما 
کاسته شده و مقدار آن هم قابل توجه نیست. با بحث 
اصل 142 ]قانون اساســی[ که اخیراً مطرح شــده، 

فرصت خوبی است.

بابک حمیدیان در توییتــی از بیلبوردهایی با تصاویری از فیلم های »غریب« 
و »چ« که همزمان با هفته دفاع مقدس توســط شهرداری تهران در سراسر شهر 
نصب شــده انتقاد کرد و در حساب شــخصی خود در توییتر نوشت: چرا از این 
همه گنج و میراث و جان عاشق سپر بلا ساختید. برای ترس؟ برای آشتی؟ برای 
یادآوری؟ شــما مراقبت نکردید. تاریخ را که خوانده خواهد 
شــد، چه خواهید کرد؟ ثانیه ای جرأت گفت وگو نداشــتید 
و نداریــد. از بروجــردی برای راز گفت وگــو عقب بودید. 
همیشــه! از وصالی هم شهامت را الگو نکردید. به درد مردم 
نرسیدید. با دردهایشان تنهایشان بگذارید. شما بی جا کردید 
بدون اجــازه از این همه صورت و میراث سوءاســتفاده کردید. 

سیمرغ اصغر وصالی شأنش از بین رفت، پَستون می دم، امروز فردا خلوت شدم. 
حمیدیان در ســال 98 نیز اعلام کناره گیری از جشنواره فیلم فجر کرد. موضوعی 
که با واکنش یک کارشناس رسانه ای در برنامه هفت مواجه شد. احسان رستگار 
در برنامه هفت گفت: »کســانی که عمده فعالیت آنان با نهادهای رســمی کشور 
بوده بیانیــه می دهند و می گویند می خواهیم از جشــنواره فجر کناره گیری کنیم! 
شــما هم می خواهی هم از توبره بخوری و هم  آخور!« حمیدیان در پاســخ به وی 
نوشــت: »اینکه شــما و امثال شما که از تریبون آزاد می ترســید و جهان را به دو 
قسمت خودی و غیرخودی تقسیم فرمودید، دیگر نباید اجازه پیدا کنید که اذهان 
دســت نخورده و پاک بینندگان تان را با جمله بندی های توهین آمیز و نسخه های 

تهوع آورتان خراش بیندازید«.

بابک حمیدیان از نصب بیلبوردهایی با تصاویر فیلم های دفاع مقدس در شهر تهران انتقاد کرد

شما بی جا کردید...
تماشا

احمد وحیدی، وزیر کشور دولت سیزدهم  روز گذشته 
در حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران گفته 

اســت که،  وزارت کشــور در تلاش برای ساماندهی 
امور مهاجرین اســت امــا آنچه در رســانه ها گفته 
می شود ممکن است مبالغه هایی باشد که هیچ مرجع 

رســمی این اعداد را تاییــد نمی کند اما کاملًا 
مشــخص اســت که براســاس 

شــده  طراحی  برنامــه  یــک 
نســبت به ســاماندهی اتباع 
شــد  خواهد  اقدام  خارجی 

و اتباع غیرمجاز باید برگردانده شــوند. کسانی 
هم کــه مجوز حضور دارند، باید ســاماندهی 
شــوند. وی دربــاره آمارهای ایــن حوزه نیز 
تاکید کــرده که، »آنچه ما می توانیم تایید کنیم 
5 میلیون نفر اســت. البته تعــداد مهاجرین 
رسمی کمتر اســت. به نظر می رسد اظهارات 
غیرکارشناسانه و آمارهای ساختگی درباره تعداد 
مهاجرین افغان بیان می شود«. وحیدی 
تیر ماه سال جاری نیز در گفت وگو با 
خبرگزاری ایسنا با اشاره به حضور 

5 میلیون مهاجر افغانستان در ایران گفته بود که »آنها چالش 
امنیتی برای کشورمان ندارند، دستگاه های امنیتی کنترل های 
خاص خــود را دارند، ولی ســاماندهی مهاجرین به نظارت 
بیشتری نیاز دارد.هر جمعیتی ممکن است مشکلات امنیتی 
وجود داشته باشد، اما دستگاه های اطلاعاتی چنین گزارشی 
را نداده اند و اگر باشــد رسیدگی خواهد شد«. اخیراً نیز یک 
ماهنامــه عنوان کرده بســیاری از مهاجران افغــان در ایران 
معتقدند به دلیل افزایش جمعیت آنها باید در این کشور سهم 
و حق وحقوقی داشــته باشند و دیگر شهروند عادی در ایران 

محسوب می شوند!

وزیر کشور می گوید: که ۵ میلیون مهاجر افغانستانی در کشور داریم

پدیده مهاجران افغان
دولت

مسعود پزشــکیان، نماینده مردم تبریز در مجلس شــورای اسلامی و وزیر 
بهداشت در دولت اصلاحات در گفت وگو با پایگاه خبری منیبان گفته است که: 
»دولت شعار می داد که سفره مردم را به برجام وصل نمی کنیم، درحال حاضر هم 
عده ای ادعا می کنند که ســفره مردم را به برجام وصل نکردند. آن زمان که مرغ 
25 هزار تومان بود می گفتند مشــکل از مدیریت است اما از وقتی خودشان بر 
سرکار آمدند قیمت گوشــت و مرغ چهار، پنج برابر شده است. از طرف دیگر، 
مدعی می شوند که پول ها را گرفتیم اما دلار 5۰ هزار تومان شد که همین قیمت 
را هم به زور نگه داشــتند، این اقداماتی که انجام دادند چه تاثیری بر سفره مردم 
یا در اقتصاد جامعه گذاشته که اینها چنین صحبت هایی را می کنند«. او انتقاد 
کرده که: »در مجموع زندگی مردم ســخت شــده و این مورد قابل درک است. 

از طرفی دولت هر اقدامی انجام داده نتوانســته زندگی مردم را از سختی خارج 
کند. اگر دولت می گوید موفق اســت به سفره مردم نگاه کند و ببیند موفقیتی 

مشــاهده می کند یا خیر«. نماینده مردم تبریز در مجلس یازدهم همچنین 
گفته است:»موضوعی که به نام عدالت درباره مدارس غیرانتفاعی مطرح 
می شود این است که مدرسه غیرانتفاعی، یعنی مدرسه پولدارها در مقابل 
فرزندان اکثریت مردم که حدود 8۰ درصد آنها، به مدارس دولتی می روند، 

چرا نباید از اســتاندارد علمی مناســب برای آموزش برخوردار باشــند که 
این دانش آموزان در آینده بتوانند ســهمی در دانشگاه ها داشته باشند. 

درحال حاضر، بیش از 8۰ درصد دانشجویانی که در دانشگاه 
قبول می شوند در مدارس غیرانتفاعی درس خواندند«.

انتقادات تند مسعود پزشکیان از رئیسی؛ قیمت مرغ و برنج را به قبل برگردانید، ما هم قبول می کنیم دولت خوب است

سفره خالی و پز عالی
پارلمان
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